
در روز جهانی اســتاندارد به وضوح می توان دید قانون هوای پاک که خود نوعی 
استاندارد داخلی است، کامل اجرا نشده و همین امر موجب تداوم آلودگی هوای 

کلانشهرها شده است.
به گزارش ایسنا، معضل آلودگی هوا حکایتی چندین ساله دارد که اقدامات انجام 
شده برای کاهش آن به اندازه کافی موثر نبوده و این کلاف روز به روز بیشتر گره 
خورده اســت. امروز )۲۳ مهر مصادف با ۱۴ اکتبر( روز جهانی استاندارد است و 
درواقع ادای احترام به متخصصان سرتاسر جهان است که استانداردهای بین المللی 
را توسعه می دهند. استانداردها همواره بر بهبود زندگی انسان ها تاثیر می گذارند و 

در ایران نیز تلاش می شود این مسیر ادامه پیدا کند.
در روزهایی که آلودگی هوا به تدریج دوباره در حال خودنمایی کردن است، موضوع 
اجرا نشدن قانون هوای پاک که به نوعی استاندارد این حوزه محسوب می شود، 
دوباره داغ شده است؛ قانونی که اگر به طور کامل اجرا می شد، دیگر شاهد روزهای 

خاکستری نبودیم.
قانون هوای پاک از ســال ۹۶ در ۳۴ ماده و ۳۹ تبصره تصویب و جایگزین قانون 
»نحوه جلوگیری از آلودگی هوا« شد. در  قانون هوای پاک حدود ۱۷۶ »تکلیف  - 
دستگاه« احصا شده است. تکلیف -  دستگاه یعنی موضوعی مانند نوسازی حمل و 

نقل عمومی متوجه چندین دستگاه است که این موارد احصا است.
این قانون بر اساس ۳۴ ماده خود ۲۱ دستگاه اجرایی ازجمله وزارت کشور، وزارت 
نفت، وزارت نیرو، نیروی انتظامی، شهرداری، صدا و سیما و... را مکلف کرده است 
که هر یک به  تناسب وظایف خود، اقداماتی را برای کنترل آلودگی هوا در کشور 
انجام دهند. در ابتدای ماده ۸ این قانون به فرسودگی های خودرو اشاره شده و در 
آن آمده است: »تمامی اشخاص حقیقی و حقوقی مالک وسایل نقلیه موتوری اعم 
از سبک، نیمه سنگین، سنگین، موتورسیکلت مکلفند وسایل نقلیه خود را پس از 
رسیدن به سن فرسودگی از رده خارج کنند و مسؤولیت خود را از این جهت، نزد 
یکی از مؤسسات بیمه داخلی تحت نظارت بیمه مرکزی جمهوری اسلامی ایران 

بیمه کنند.«
ماده ۸ قانون هوای پاک دولت را موظف به تعیین سن فرسودگی انواع وسایل نقلیه 
کرده است. از این رو سازمان حفاظت محیط زیست در آیین نامه ماده ۸ قانون هوای 
پاک سن فرسودگی وسایل نقلیه را تعیین کرد اما در ادامه در سال ۹۹ با شکایت 
یک شخص آیین نامه ماده ۸ قانون هوای پاک با رای دیوان عدالت اداری بر اساس 
نظر فقهای شورای نگهبان ابطال شد. در سال ۱۴۰۰ آیین نامه جدید برای ماده ۸  
قانون هوای پاک تدوین شد که در آن ملاک اسقاط انواع خودروها »معاینه  فنی« 
بود و در آن دو نوع سن مرز فرســودگی و سن فرسودگی برای انواع وسایل نقلیه 
تعریف شــد. به این ترتیب زمانی که وسیله نقلیه به سن مرز فرسودگی می رسد 
نیازمند مراقبت و تعمیرات بیشتر است و باید تعداد دفعات معاینه فنی سالانه آن و 

عوارض سالیانه مربوطه افزایش یابد.
در اسفندماه سال گذشته با استناد به قانون دیگری آیین نامه نوسازی خودروهای 
فرسوده ابلاغ شد. این بار بر اساس ماده ۱۰ قانون ساماندهی صنعت خودروی کشور 

این کار انجام شد که جزییات آن به  شرح زیر است:
بر اساس اعلام سازمان حفاظت محیط زیست از بین ۲۷ میلیون خودروی موجود 
در کشور تعداد هفت میلیون خودروی فرسوده در خیابان های کشور تردد می کنند 
و میانگین فرســودگی حمل و نقل عمومی ۸۰ درصد است. همچنین در حال 

حاضر۲۶ شهر و هفت کلان شهر کشور درگیر آلودگی هوا هستند.
اسقاط خودروهای فرسوده نقش مهمی در از رده خارج کردن این نوع خودروها 

دارد و برای این کار می توان از ظرفیت های بخش  خصوصی استفاده کرد.
داریوش گلعلیزاده - رئیس سابق مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان حفاظت 
محیط  زیست - با اشــاره به حمایت از بخش خصوصی در جهت سرعت بخشی 
به اسقاط خودروهای فرسوده می گوید: »استفاده از بخش خصوصی می تواند در 
سرعت بخشی به اسقاط خودروهای فرسوده موثر باشد. موضوع تسهیلات برای 
نوسازی وسایل نقلیه از جمله موضوعات مورد پیگیری سازمان محیط زیست بود 

و اکنون میزان تسهیلات در ظرف حداقلی قرار دارد.«

وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه ۱۷۰۰ واحد آموزشــی و 
پروژه آموزشی آماده بهره برداری برای استفاده دانش آموزان 
در سطح کشور است گفت: ۸ هزار کلاس درس و بیش از ۳ هزار 

میلیارد تومان صرف این پروژه ها شده است.
به گزارش ایســنا، علیرضا کاظمی در برنامه صف اول با بیان 
اینکه در آستانه گذار دولت و شکل گیری دولت چهاردهم، با 
بزرگترین پروژه آموزش و پرورش )پروژه مهر( مواجه شدیم 
گفت: شروع ســال تحصیلی و آغاز حرکت آموزش و پرورش 
با مهر شروع می شود که یکی از سخت ترین کارهای مدیریتی 
آموزش و پرورش است که حداقل باید یک سال تلاش کنیم 
تا بیش از ۱۵ پروژه در اول مهر به نتیجه برسد و سال تحصیلی 
شروع شود. وی با بیان اینکه به محض اینکه دولت شکل گرفت 
و به عنوان وزیر به مجلس معرفی شدیم، بازگشایی مدارس را 
جزو اولویت های کوتاه مدت قرار دادیم افزود: در شرایطی به آغاز 
سال تحصیلی نزدیک می شدیم که حدود ۱۷۶ هزار معلم کم 
داشتیم که با تلاش همکاران  در سراسر کشور و همتی که خود 
معلمان برای حل مسائل داشتند، کلاس ها را با عناوین مختلف 
پر کردیم و ســال تحصیلی را با کمترین دغدغه و کمترین 

مشکل در حوزه های اصلی آغاز کرده ایم.
وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه از ۱۵ شهریور امسال چاپ 
کتاب های درسی مهرماه ۱۴۰۴ را آغاز کرده ایم و اکنون بخش 
اعظمی از این کتاب ها در حال چاپ اســت افزود: بازگشایی 

مدارس، سخت ترین پروژه در نظام تعلیم و تربیت است.
وی درباره کتاب های درسی دانش آموزان گفت: ۱۵۶ میلیون 
جلد کتاب در ۹۶۵ عنوان کتاب درســی بایــد تولید و چاپ 
کنیم. یک حجم با وسعت که علاوه بر تولید، باید ثبت نام هم 
انجام شود و باید در یک شبکه بزرگی تا روستاهای دوردست 
توزیع شود که طبیعتا این کار بســیار سنگینی است که در 
ســازمان پژوهش به بهترین شکل انجام شــد و اگر معدود 
دانش آموزی به دلیل جابه جایی و نقل و انتقالی که داشــتند 
کتاب به دستشان نرسیده، باز هم در خدمت عزیزان هستیم 
و به صورت تک جلدی و دوره ای، زمینه برای اینکه کتاب در 

اختیار آن ها قرار گیرد، وجود دارد. وزیر آموزش و پرورش با بیان 
اینکه یکی از مهم ترین اهداف آموزش و پرورش، هدایت شغلی 
و تعیین مسیر تحصیلی و مسیر شــغلی دانش آموزان است 
گفت: از دوره ابتدایی به صورت رسمی هدایت شغلی را نداریم، 
هرچند ما یک طرحی را در مدارس ابتدایی به نام طرح شهاب 
برای شناسایی و هدایت استعدادهای برتر داریم که به نوعی به 

مسأله هدایت شغلی هم گره می خورد.
کاظمی با بیان اینکه هدایت تحصیلی در دوره های هفتم، هشتم 
و نهم آغاز می شود گفت: مسیر هدایت تحصیلی و شغلی به 
متوسطه دوم منتهی می شود. وی درخصوص موضوع ثبت نام 
دانش آموزان و دغدغه ای که والدیــن آن ها در اول مهر دارند 
افزود: امسال بالاترین پوشش تحصیلی و ثبت نام را در سطح 
کشور داشــته ایم و حدود ۱۶ میلیون و ۳۰۰ هزار دانش آموز 
در مدارس ثبت نام کرده اند و کلاس بندی شــده  و مشغول 

آموزش هستند.
وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه فضای حقیقی نظام تعلیم 
و تربیت را به فضای مجازی منتقل کرده ایم ادامه داد: در شبکه 
شاد یا در مدرسه شاد، ۱۶ میلیون دانش آموز حضور دارند و از 
این فضا به موازات فضای حقیقی اســتفاده می کنند که یک 
شبکه ارتباطی مکمل برای خانواده ها، دانش آموزان، معلمان، 

مدیران است.
کاظمی با بیان اینکه روزانه حــدود ۱۵ هزار فیلم در این فضا 
بارگذاری می شود گفت: بیش از ۱۰ میلیون کاربر در این فضا 
داریم و روزانه حدودا ۲۰ دقیقه دانش آموزان در این فضا حضور 
دارند و از این اپلیکیشن به عنوان مکمل برنامه آموزشی آموزش 

و پرورش استفاده می کنند.
وی با بیان اینکه با تلاش ســازمان نوسازی، توسعه و تجهیز 
مــدارس ۱۷۰۰ واحد آموزشــی و پــروژه آموزشــی آماده 
بهره برداری و استفاده دانش آموزان در سطح کشور است افزود: 
۸ هزار کلاس درس و بیش از ۳ هزار میلیارد تومان صرف این 
پروژه ها شده است البته برنامه های متفاوت دیگری در حوزه 

تعمیرات سرویس های بهداشتی در حال انجام است.

کاظمی با بیان اینکه جمع همکاران شاغل در فضای تعلیم و 
تربیت، چه در محیط اداری و چه در محیط آموزشــی حدود 
یک میلیون نفر است افزود: کسری معلم داریم اما این کسری 
و کمبود معلم را با استفاده از حق التدریس نیروهای شاغل، 
کمک همکاران پیشکسوت و بازنشستگان آموزش و پرورش 
و استخدام نیروهای مختلفی پر کردیم اکنون بحران و چالش 
و کمبود خاصی نداریم، ممکن اســت در برخی مناطق بنابر 

دلایلی مشکلی باشد که آن ها را هم مدیریت می کنیم.
وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه وقتی یک حجم ۱۶ میلیونی 
دانش آموز، با شــرایط مختلف، با انتظارات و محدودیت های 
مختلف دارید، ممکن است درصدی مشکلات وجود داشته 
باشد ادامه داد: در شرایطی ســال تحصیلی را آغاز کردیم که 
تاکنون حدودا ۶۵۰ هزار دانش آموز اتباع را در مدارس جای 

دادیم که در هیچ کشوری در دنیا سابقه ندارد.
کاظمی با بیان اینکه دانش آمــوزان اتباع مانند دانش آموزان 
ایرانی از تحصیل رایگان و از شرایط مساوی در ادامه تحصیل 
برخوردارند گفت: برخی از آن ها، کارت های هویتی و اقامتی 
دارند، برخی  ندارند و سعی کردیم مشــکلات همه این ها را 
رسیدگی کنیم و یکی از مشــکلات ایجاد شده، محدودیت 

ثبت نام بود.
وی با بیان اینکه حدود بیــش از ۴۰ هزار کلاس درس با یک 
جمعیت بالای ۳۵ دانش آموز اداره می شود و طبیعتا این روی 
کیفیت آموزش اثر می گذارد ولی چاره ای نداریم افزود: به هر 
حال باید این دانش آموز را ثبت نام کنیــم زیرا در کلاس ۳۵ 
نفره درس بخواند بهتر است تا خارج از مدرسه و کلاس باشد 
ما مکلف هستیم که هر دانش آموزی که متقاضی ثبت نام در 

مدرسه دولتی باشد، برای آن فضا و کلاس ایجاد کنیم.
وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه در مدارس غیردولتی به هر 
حال تلاش شده یک محیط مناسب کیفی برای دانش آموزان 
آماده شود ادامه داد: بر شهریه ها و ثبت نام دانش آموزان نظارت 
شــده تا بتوانیم رضایت خانواده ها و اولیای دانش آموزان را با 

توجه به شرایط جلب کنیم.

کاظمی با بیان اینکــه در چند جا بحران وجــود دارد گفت: 
مدارس کانکسی بحران نیستند و شــرایط اقلیمی و گاهی 
تعداد دانش آموزان به ایجاد مدارس کانکسی می انجامد. گاهی 
اوقات عشــایری که از یک نقطه به یک نقطه دیگر می رود، 
کانکس را جابه جا می کنند و با خود می برند، بخش هایی هم 
مدارس سنگی داریم که به هر حال، بنا به ساختار جغرافیایی و 
زیست بوم آن مناطق، این گونه تعبیه شده است که آن ها حدود 

۴ هزار کلاس درس است.
وی با بیان اینکه حدود ۱۷۰۰ مدرسه کانکسی داریم افزود: 
مناطقی هم وجود دارند که سرانه فضای آموزشی آن ها زیر سه 
متر است که رئیس جمهور یک پروژه و طرح جهادی برای این 
موضوع در نظر گرفتند و یک طرح ویژه در حال آماده سازی 
اســت که خود رئیس جمهور از آن رونمایی خواهند کرد که 

درخصوص مدارس کانکسی و مدارس سنگی است.
وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه یکی از اشکالات نظام تعلیم 
و تربیت اشکالات ساختاری است، به گونه ای که ما کاملا نظام 
آموزشی خود را بیشــتر با رویکرد علمی ـ آموزشی طراحی 
کرده ایم، تا رویکرد تربیتی افزود: از اهداف سند تحول بنیادین 
این است که به سمت و سویی برویم که یک نظام تعلیم و تربیتی 

داشته باشیم که این را با هم و به صورت تلفیقی جلو ببریم.
کاظمی با بیان اینکه در حوزه مسائل آموزشی و علمی، یک 
سیاستی تحت عنوان ارتقای کیفیت آموزشی طراحی شده 
است افزود: یکی از گلایه ها و یکی از مشکلات مطرح شده افت 
سطح علمی و آموزشی آموزش و پرورش است که به هر حال 
میانگین معدل، یک میانگین معدل مطلوبی نیست و البته باید 
تلاش هایی صورت گیرد تا مقداری روی معدل تاثیر گذاشته 

شود و رشد انجام شود.
وی با بیان اینکه یکی از مهم ترین اشکالات در نظام آموزش و 
پرورش و نظام تعلیم و تربیت برنامه درسی کاربردی اثرگذار 
است افزود: برنامه درسی بخش های مختلفی شامل محتوای 
کتاب های درسی، روش های تدریس، چیدمان کلاس، فرصت 

تجربه و تمرین دارد که پیوستگی دارند.

خودرویبرقیهمآلودگیتولیدمیکند طرحویژهدولتدرخصوصمدارسکانکسیوسنگی
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عبور مستاجران از پیک اجاره 

بازارمسکن
آراماست

ایرانعضووسهامدار
بانکبریکسمیشود

محلتامینارزواردات
۲۹کالاتغییرکرد

هدفگذاریایجاد
یکمیلیونشغل

بر اساس گزارش ها نرخ بیکاری در تابستان 
۱۴۰۳ با کاهش ۰.۴ درصدی به ۷.۵ درصد 
رسیده و نرخ مشارکت اقتصادی ۰.۱درصد 
افزایش یافته اســت. به گزارش ایســنا، در 
طول دهه های اخیر رکورد تک رقمی شدن 
نرخ بیکاری و رسیدن آن به زیر ۹ درصد در 
دولت سیزدهم رقم خورد که مربوط به سال 
۱۴۰۲ بود و به رقم ۸.۱ درصد رسید. کاهش 
نرخ بیکاری به زیر ۱۰ درصد نشانگر تلاش 
برای ایجاد اشتغال، بهبود فضای کسب و کار 
و برقراری امنیت شــغلی نیروهای کار بوده 
است. همچنین با تلاش دستگاه های اجرایی 
رشد قابل توجهی در زمینه اشتغال صورت 
گرفت و هدفگذاری ایجاد یک میلیون شغل 
در کشور محقق شــد. مطابق نتایج گزارش 
طرح آمارگیری نیروی کار در تابستان ۱۴۰۳ 

که اخیرا از سوی مرکز...
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نرخ بیکاری در تابستان امسال ۷.5 درصد شد

افزایش سهم خدمات در اشتغالزایی
صفحه2

صفحه30 

بازارهای صادراتی جدید برای فرش دستباف 
مشکلات   صنعت   فرش   برطرف   می شود

رئیس پارک فناوری پردیــس گفت: این مجموعه 
با ایجاد زنجیره کاملی از استعدادیابی در دانشگاه، 
تیم ســازی در قالــب شــتابدهنده ها، پذیــرش 
استارتاپ ها در مرکز رشــد و تاسیس شرکت های 
بزرگ، ارتباط بین صنعت و دانشگاه را محقق کرده 
است. به گزارش ایرنا، مهدی صفاری نیا در بازدید 
مدیران یک گروه ســرمایه گذاری از پارک فناوری 
پردیس با اشــاره به فعالیت های این پارک در ۲۲ 
سال گذشــته، اولویت پارک را ایجاد زیرساخت و 
محیط مناسب برای کسب و کارهای دانش بنیان 
دانست و افزود: پارک فناوری پردیس با ایجاد زنجیره 
کاملی از استعدادیابی در دانشگاه، تیم سازی در قالب 
شتابدهنده ها، پذیرش اســتارتاپ ها در مرکز رشد 
و تاسیس شــرکت های بزرگ، ارتباط بین صنعت 
و دانشگاه را محقق ســاخته است. وی همچنین از 
برنامه هــای مختلف پارک فنــاوری پردیس برای 
کمک به رفع نیازهای فناورانه صنایع کشــور خبر 
داد و گفت: پارک فناوری پردیــس به عنوان تنها 
پارک فناوری زیرمجموعه معاونت علمی ریاســت 
جمهوری، مزایای مختلفی را برای شــرکت های 
عضو مهیا کرده است. صفاری نیا از تصویب ارتقای 
پارک فناوری پردیس به منطقه بین المللی نوآوری 
ایران خبر داد و افزود: مطابــق این مصوبه، مزایای 
قانونی مختلفی در اختیار شرکت ها و فناوران عضو 
منطقه و پــارک قرار خواهد گرفــت. صفاری نیا از 
آمادگــی پــارک فنــاوری پردیس بــرای ایجاد 
کارگروهی برای همکاری بین دو مجموعه خبر داد 
و گفت: این کارگروه برای تسهیل تعریف پروژه های 
بومی سازی فناوری بین شرکت های عضو پارک و 
 شرکت های عضو این گروه سرمایه گذاری تشکیل 
می شود. مدیرکل ارزیابی شرکت های دانش بنیان 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری نیز در این نشست با اشاره به تصویب قانون 

جهش تولید دانش بنیان گفت...

آگهی مناقصات عمومی شماره 259/د/403 و 260/د/403
شرکت توزیع نیروی برق خراسان جنوبی در نظر دارد نسبت به برگزاری مناقصه از محل منابع داخلی به

شرح جدول ذیل از طریق مناقصه عمومی اقدام نماید. داوطلبان میتوانند برای دریافت اسناد از تاریخ ۱۴۰۳/۰۷/۲۴ الی ۱۴۰۳/۰۷/۲۹ به سایت http://www.setadiran.ir  مراجعه و 
اسناد را دریافت نمایند و قیمت پیشنهادی خود را مطابق شرح مندرج در اسناد مناقصه تنها از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت حداکثر تا ساعت ۱۲:۰۰ تاریخ ۱۴۰۳/۰۸/۰۸بارگذاری 

نمایند. درصورت نیاز به کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن۰۵۶-۳۲۴۰۰۵۷۰ اداره قراردادها تماس حاصل فرمایید .

مبلغ و نــوع تضمین)ضمانتنامه شرحشماره مناقصهردیف
بانکی یا واریز نقدی( )ریال(

تاریخ و ساعت افتتاح 
محل افتتاح پاکاتپاکات 

۲۵۹/د/۱۴۰۳
اجــرای عملیات طــرح شــبکه ۲۰ کیلوولت  

۴.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰مزارساقی تا مسجد حضرت فاطمه زهرا)س(

ســاعت ۸ صبح شنبه 
۱۴۰۳/۰۸/۱۲

خراسان جنوبی،بیرجند، بلوار 
پیامبراعظم،

ســایت اداری،شــرکت توزیع 
نیروی برق خراســان جنوبی، 

سالن جلسات
۲۶۰/د/۲۴۰۳

تهیه و تامین کلیه کالاها،لوازم و مصالح موردنیاز 
و احداث شبکه فشــار متوسط به منظور تامین 

برق شهرک صنعتی طبس
۵.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰

روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق خراسان جنوبی
شناسه آگهی ۱۸۰۷۹۱۰

آگهی دعوت به سرمایه گذارینوبت اول
نوبت دوم

دانشگاه علوم پزشــکی و خدمات بهداشتی، درمانی 
شــاهرود از ســرمایه گذاران بخش خصوصی برای 
سرمایه گذاری جهت پروژه زیر در راستای استفاده از 
پتانسیل بخش غیر دولتی بر اساس دستورالعمل ماده 

۲۷ قانون الحاق برخی مواد به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت 
)۲( دعوت به عمل می آورد.

• طرح احداث دانشکده  دندانپزشکی دانشگاه علوم پزشکی شاهرود
برای دریافت اطلاعات پروژه  به دفتر فنی دانشگاه واقع در شاهرود- شهرک 
البرز خیابان شــیخ فضل ا... نوری میدان کتاب ســاختمان البرز دانشگاه 
علوم پزشکی مراجعه نموده و یا با شماره تلفن  ۳۲۳۹۱۵۶۰-۰۲۳ تماس 

حاصل فرمایید.
روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی، درمانی شاهرود

شناسه آگهی ۱۷۹۷۵۴۲



اقتصاد2
ایران

رییس سازمان ملی استاندارد:
تولید هشت خودرو متوقف شد

رییس سازمان ملی استاندارد از ارتقای رتبه ایران 
در سازمان بین المللی استاندارد خبر داد و گفت: ن 
اجرای تکالیف و ماموریت های قانونی معوقه، توقف 
تولید هشــت خودرو، انجام آزمون های مختلف، 
تولید جعبه امن نمونه برای مشتقات نفتی، کسب 
رتبه شفافیت در دستگاه های اجرایی و کسب رتبه 
برتر در جشنواره شهید رجایی رقم خورد که منجر 

به افزایش کیفیت مردم خواهد شد.
به گزارش ایلنا، مهدی اسلام پناه، رئیس سازمان 
استاندارد در مراسم گرامیداشت هفته استاندارد 
گفت: رتبه ایران در سازمان بین المللی استاندارد 
)ISO( از بین ۱۶۵ کشــور از جایــگاه ۲۶ به ۲۰ 
ارتقا یافته اســت. اســلام پناه ادامه داد: در دوره 
۳۵ ماه تحولی سازمان اســتاندارد دستاوردهای 
کمی و کیفی به نحوی تغییــر یافت که جایگاه 
نظام استاندارد در سطح منطقه ای و بین المللی 

تغییر کرد.
وی اظهار کرد: مهم تریــن اقدامات دوره تحولی 
شــامل تاکید و اهتمام به جوانگرایی و چرخش 
نخبگانی، ارتقای جایگاه زنان، هوشمندسازی و 
ارتقای شفافیت با حذف امضاهای طلایی و سامانه 
محوری، تاکید بر حکمرانی عالمانه و حقوق عامه، 
ارتقای چشــمگیر جایگاه ســازمان استاندارد و 

عضویت در ۷۰۲ کمیته تخصصی است.
رئیس ســازمان اســتاندارد گفت: ثبت ۶۵ هزار 
و ۶۹۵ رای در اســتانداردهای بین المللی اتفاق 
افتاده است و تلاش برای عضویت در مجامع بین 
المللی که از فرایندهای سخت بود محقق شد که 
بدون شک زحمات شــبانه روزی همکاران بوده 
است. وی با اشاره به جهانی شدن امضای ایرانی و 
همترازی ها استاندارد ایران در عرصه بین المللی 
گفت: از افتخارات سازمان استاندارد اجباری کردن 
استانداردها بود که در همین راستا استانداردهای 
پوشاک، نوشــت افزار و کاغذ کتاب درسی به روز 

رسانی شد.
اســلام پناه خاطرنشــان کرد: همچنین اجرای 
تکالیف و ماموریت های قانونی معوقه، توقف تولید 
هشــت خودرو، انجام آزمون های مختلف، تولید 
جعبه امن نمونه برای مشتقات نفتی، کسب رتبه 
شفافیت در دستگاه های اجرایی و کسب رتبه برتر 
در جشنواره شهید رجایی رقم خورد که منجر به 

افزایش کیفیت مردم خواهد شد.
وی با بیان اینکــه اقدامات تحولی در ســازمان 
اســتاندارد منحصر به فرد بوده است گفت: این 
برنامه ها با حداقل نیروی انسانی و بودجه سازمانی 
بوده است. که نیت ما در سازمان پشتیبانی حقوقی 
از مدیران کیفیت کنترل و خانواده استاندارد است.

رئیس سازمان استاندارد با تاکید بر اینکه افزایش 
کیفیت و استانداردسازی بدون بخش خصوصی 
محقق نمی شــود گفت: استانداردسازی بدون 
همکاری تشکل ها، نخبگان و اتاق های بازرگانی از 
مرحله نظارت تا فرهنگسازی امکان پذیر نخواهد 
بود. با شکل گیری تشــکل ها و انجمن ها شاهد 

ارتقای کیفیت خواهیم بود.

تورم باید تک رقمی شود
معاون سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه اقتصاد 
ایران به افزایش درآمد نیاز دارد، گفت: اگر بخش 
خصوصی پای کار نیاید ممکن است رسیدن به 
آنچه که در برنامه هفتم برنامه ریزی شده با سختی 
حاصل شــود. به گزارش مهر، افشین کسالایی 
معاون امور برنامه ریزی نظارت و آمایش سرزمین 
سازمان برنامه و بودجه کشــور، با اشاره به اینکه 
دیدگاه دولت کنونی و رئیس سازمان برنامه بودجه 
نسبت به برنامه هفتم توسعه روشن است، گفت: 
معتقدم که هیچ موضوعی مهم تر از اقتصاد نیست 
و از مهر سال ۱۴۰۰ مطالعات اولیه برنامه هفتم در 
سازمان برنامه و بودجه به همراه دو بازوی اجرایی 
کلید خورد، زیرا برنامه هفتم باید نسبت به سایر 

برنامه ها متفاوت برنامه ریزی می شد.
وی افزود: مطالعات بیش از ۳۰ عنوان گزارش در 
حوزه ای گوناگون کشور انجام شد و سیاست های 
کلی برنامه هفتم در ۷ ســر فصل »اقتصادی«، 
»امــور زیربنایــی«، »فرهنگــی و اجتماعی«، 
»علمی، فناوری و آموزشی«، »سیاسی و سیاست 
خارجی«، »دفاعی و امنیتی« و »اداری، حقوق و 

قضائی« در ۲۶ بند تصویب شده است.
معاون امور برنامه ریزی نظارت و آمایش سرزمین 
سازمان برنامه و بودجه تصریح کرد: در ابتدا باید 
ثبات اقتصادی در کشــور شــکل گیرد، سپس 
رشد اقتصادی به هدف برسد؛ طبق برنامه هفتم 
باید سالانه به متوسط رشــد ۸ درصد اقتصادی 
برسیم که این رشد زمینه ساز کاهش نرخ تورم، 
 اصلاح ناترازی های مالی و ثبات بازار ارز را در پی 

خواهد داشت.

خبر

بر اســاس گزارش ها نرخ 
بیکاری در تابستان ۱۴۰۳ 
بــا کاهــش ۰.۴ درصدی 
بــه ۷.۵ درصد رســیده و 
نرخ مشــارکت اقتصادی 

۰.۱درصد افزایش یافته است.
به گزارش ایســنا، در طول دهه های اخیر رکورد 
تک رقمی شــدن نرخ بیکاری و رسیدن آن به زیر 
۹ درصد در دولت سیزدهم رقم خورد که مربوط به 
سال ۱۴۰۲ بود و به رقم ۸.۱ درصد رسید. کاهش 
نرخ بیکاری به زیر ۱۰ درصد نشــانگر تلاش برای 
ایجاد اشتغال، بهبود فضای کسب و کار و برقراری 
امنیت شغلی نیروهای کار بوده است. همچنین با 
تلاش دستگاه های اجرایی رشــد قابل توجهی در 
زمینه اشــتغال صورت گرفت و هدفگذاری ایجاد 

یک میلیون شغل در کشور محقق شد.
مطابق نتایج گزارش طرح آمارگیری نیروی کار در 
تابستان ۱۴۰۳ که اخیرا از ســوی مرکز آمار ایران 
منتشر شده است کل جمعیت در سن کار کشور ۶۵ 
میلیون ۲۴۲ هزار نفر بوده که ۲۷ میلیون ۱۲۵ هزار 
نفر از این جمعیت، جمعیت فعال به شمار می روند. ر 
اساس این آمار کل جمعیت شاغلین ۱۵ ساله و بیشتر 
کشور در تابستان امسال، ۲۵ میلیون و ۱۲۹ هزار نفر 
بوده که نسبت به فصل مشابه سال قبل حدود ۴۴۴ 

هزار نفر به خالص اشتغال افزوده شده است.
بررسی نرخ بیکاری افراد ۱۵ ساله و بیش تر در تابستان 
امسال گویای آن است که ۷.۵ درصد از جمعیت فعال 
)شــاغل و بیکار(، بیکار بوده اند. روند تغییرات نرخ 
بیکاری نیز نشان می دهد که این شاخص، نسبت به 

تابستان سال قبل، ۰.۴ درصد کاهش یافته است. در 
تابســتان ۱۴۰۳ به میزان ۴۱.۷ درصد جمعیت ۱۵ 
ساله و بیش تر از نظر اقتصادی فعال بوده  و در گروه 
شاغلان یا بیکاران قرار گرفته اند. در بررسی تغییرات 
نرخ مشارکت اقتصادی نیز این نرخ نسبت به فصل 

مشابه سال قبل ۰.۱ افزایش یافته است.
به گزارش ایســنا، مطابق گزارش مرکز آمار ایران 
درخصوص نرخ بیکاری در تابســتان ۱۴۰۳، نرخ 
بیکاری با کاهش ۰.۴ درصدی به ۷.۵ درصد رسیده 
و نرخ مشــارکت اقتصادی ۰.۱ درصد افزایش پیدا 
کــرده و از ۴۱.۶ درصــد به ۴۱.۷ درصد رســیده 
است.کاهش ۰.۴ درصدی نرخ بیکاری در تابستان 
۱۴۰۳ در حالی اســت که نرخ کشــوری شاخص 

بیکاری در تابستان ســال گذشته ۷.۹ درصد بوده 
اســت. به گفته محمود کریمــی بیرانوند ـ معاون 
توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، در تابســتان ۱۴۰۰ نرخ بیکاری کشور 
 ۹.۶ درصد بود که تابستان امسال بیش از ۲ درصد 

کاهش یافت.
در تابســتان ۱۴۰۳ همچنین نرخ جمعیت فعال، 
جمعیت شــاغل و اشــتغال در بخــش خدمات 
افزایشــی بوده اســت که البته در خصوص زنان، 
فارغ التحصیلان و اشــتغال ناقص نــرخ بیکاری 
کاهش داشــته اســت، به نحوی که نرخ بیکاری 
فارغ التحصیلان بــا ۰.۴ درصد کاهــش به ۱۱.۶ 
درصد، نرخ بیکاری زنان با کاهش ۱.۲ درصدی به 

۱۴.۲ درصد و اشتغال ناقص با ۰.۶ درصد کاهش به 
۷.۳ درصد رسیده است.

نتایج آمارگیری نیروی کار در تابستان ۱۴۰۳ بیانگر 
آن اســت که نرخ بیکاری در ۲۵ استان تک رقمی 

بوده و کاهش کم سابقه ای داشته است.
استان های دارای نرخ بیکاری تک رقمی در تابستان 
۱۴۰۳ شامل: مرکزی با ۴.۳ درصد، خراسان رضوی 
با ۵.۱ درصد، مازندران ۵.۱ درصد، آذربایجان غربی 
۵.۲ درصد، تهران ۵.۳ درصد،همدان ۵.۵ درصد، 
قزوین ۵.۹ درصد، خراســان جنوبــی ۶.۱ درصد، 
سمنان ۶.۲ درصد، یزد ۶.۳ درصد، ایلام ۶.۴ درصد، 
زنجان ۶.۵ درصــد، فارس ۶.۷ درصد، خراســان 
شــمالی ۶.۸ درصد آذربایجان شرقی ۷.۵ درصد، 
کردستان ۷.۶ درصد، گلستان ۷.۹ درصد، بوشهر 
۷.۹ درصد، کرمان ۸.۲ درصد، گیلان ۸.۴ درصد، 
هرمزگان ۸.۷، البرز ۹ درصد، کهگیلویه و بویراحمد 
۹ درصد، اصفهان ۹.۲ درصد، چهارمحال و بختیاری 
۹.۴ درصد، لرستان ۱۰.۵ درصد، قم ۱۰.۹ درصد، 
اردبیــل ۱۰.۶ درصــد، کرمانشــاه ۱۲.۶ درصد، 
خوزستان ۱۳.۱ درصد و سیستان و بلوچستان ۱۴ 
درصد است. کمترین نرخ بیکاری به استان مرکزی 
با ۴.۳ درصد و بیشترین نرخ بیکاری به سیستان و 

بلوچستان با ۱۴ درصد اختصاص دارد.
در سالهای اخیر توجه به اشتغال فارغ التحصیلان، 
برنامه مهارت افزایی نیــروی کار و جوانان آماده به 
کار و مجموعه اقدامات صورت گرفته از سوی وزارت 
کار اعم از راه اندازی ســامانه رصد اشتغال، نظارت 
ســختگیرانه بر فرایند اشــتغال، تقویت و توسعه 
مشاغل خُرد و خانگی، احیای کارخانه های راکد و 
کاهش زمان صدور مجوزهای کسب و کار به کاهش 

نرخ بیکاری در کشور منجر شده است.

نرخ بیکاری در تابستان امسال ۷.۵ درصد شد

افزایش سهم خدمات در اشتغالزایی

محل تامین ارز واردات ۲۹ کالا 
تغییر کرد

طبق اطلاعیه سامانه جامع تجارت، از این پس ثبت 
سفارش ۲۹ قلم کالا صرفاً با محل تأمین ارزهای »از 
محل صادرات خود« و »از محل صادرات دیگران« 
امکان پذیر خواهد بود. به گزارش تســنیم، سامانه 
جامع تجارت در اطلاعیه ای اعلام کرد: براســاس 
مصوبات جدید وزارت صنعت، معدن و تجارت؛ ثبت 
سفارش برای فهرســت کد تعرفه های اعلام شده 
توسط معاونت صنایع عمومی، معاونت صنایع ماشین 
آلات و تجهیزات و معاونت صنایع حمل و نقل وزارت 
صنعت، معدن و تجارت )فهرست پیوست( از این پس 
صرفاً با محل تأمین ارزهای »از محل صادرات خود« 
و »از محل صادرات دیگران« امکان پذیر خواهد بود.

ایران عضو و ســهامدار بانک 
بریکس می شود

رئیس کل بانک مرکزی گفت: ما سیستم پرداختی 
بین کشور ها را بر اســاس ارز های محلی داریم و 
کشور های چین، روســیه و ایران به شدت به این 
موضوع علاقه مند هستند. محمدرضا فرزین رئیس 
کل بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران در گفتگو 
با شبکه تلویزیون آر تی روسیه گفت: ما توافقات 

بسیار خوبی در زمینه مالی و پولی داشتیم.
رئیس کل بانک مرکزی بیان کرد: ایران در دوره ای 
که دبیر بریکس بود، توافقات خوبی با بانک مرکزی 
روسیه انجام داد و ما در مورد اتصال شبکه های کارت 
و همکاری های مالی و پولی توافقات خوبی داشتیم 
که همه آنها را در بریکس مطرح کردیم. به عنوان 
مثال، امروز در بریکس موضوع پرداخت معاملات با 
ارز های محلی یکی از مسائل مطرح شده بود و توافق 
بسیار خوبی در این زمینه حاصل شد. همچنین، 
توافقات خوبی در مورد پرداخت های ذخیره جهانی 
و اســتفاده از اوراق قرضه برای پرداخت ها صورت 
گرفت. فرزین گفت: در حال حاضر، سیستم مالی 
جهانی بیشتر بر اساس صندوق بین المللی پول، 
بانک جهانی و کشــور های غربی بنا شــده است. 
متأسفانه به دلیل تعاملات سیاسی با آن کشورها، 
امروز جهان به دنبال ترتیبات دیگری است. قطعاً در 
چارچوب کشور های عضو بریکس چنین ترتیباتی 

بین اعضا برقرار خواهد شد.
وی خاطر نشــان کرد: ما سیســتم پرداختی بین 
کشور ها بر اســاس ارز های محلی داریم که یکی از 
موضوعات این جلســه بود. چین، روسیه و ایران به 
شدت به این موضوع علاقه مند هستند. ما به سمت 
انجام معاملات با ارز های محلی با دیگر کشــور ها 
پیش رفته ایم و در حال کاهش نقش دلار آمریکا در 
معاملات بین المللی هستیم. روسیه نیز پیشرفت های 
خوبی در این زمینه داشــته است. رئیس کل بانک 
مرکزی افــزود: فکر می کنم کشــور های بریکس 
به خوبی توســعه یافته اند و قطعاً در آینده توسعه 
بیشتری خواهند داشت. فرزین در پایان تاکید کرد: 
بانک توسعه جدیدی که توسط بریکس ایجاد شده 
است می تواند بسیاری از اهداف توسعه کشور های 
عضو بریکس را دنبال کند، زیرا امروز بانک جهانی 
در چارچوب اهداف ایالات متحده و کشور های غربی 

عمل می کند. 

وعده های عمل نشده اعتبارسنجی 
وام خرد

در حالی که قرار بود با انجام اعتبارســنجی و تنوع در 
وثایق بانکی شاهد تســهیل روند دریافت تسهیلات 
خرد و متوسط باشیم که همچنان برای دریافت این نوع 
بانک ها از مردم ضامن طلب می کند. به گزارش خبرنگار 
اقتصادی خبرگزاری تســنیم، در دی زمستان سال 
۱۴۰۰ سید احسان خاندوزی وزیر پیشین اقتصاد گفت 
که در راستای دستور رئیس جمهور به بانک ها مبنی بر 
پرداخت تسهیلات خرد به مردم  از طریق اعتبارسنجی 
به جای اخذ وثیقه یا ضامن، با بخشنامه  وزارت اقتصاد، 
بانک های زیرمجموعه این وزارتخانه مکلف شــدند 
تسهیلات زیر ۱۰۰ میلیون تومان افراد حقوق بگیر و 
مستمری بگیر دارای رتبه اعتباری مناسب )از بانک 
محل دریافت حقوق خود( را "بــدون ضامن" انجام 
دهند. با وجود این اظهارات اما بهبود شرایط پرداخت 
تسهیلات خرد به مردم در عمل احساس نشد. پس از 
پیگیری ها بعدی وزیر وقت اقتصاد در خصوص علت 
مشکلات در رویه پرداخت تسهیلات بدون ضامن)با 
اعتبارسنجی( در فروردین سال ۱۴۰۱ گفت: برای رفع 
این مشکل تدابیری اندیشیده شده و گفت وگوهایی با 
شرکت اعتبارسنجی ایرانیان، بانک مرکزی و شبکه 
بانکی صورت گرفته است که ایرادات موجود رفع شود. 
متأسفانه بســیاری از مردم یا در رکوردهای شرکت 
مذکور رتبه اعتباری ندارند یا در سال های گذشته بنا 
به دلایلی معوقاتی داشتند که با وجود گذشت سال ها و 
علی رغم اینکه اکنون خوش حساب شده اند، همچنان 

رتبه اعتباری پایینی دارند.
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تأمین مالی پروژه های بزرگ یکی از مسائل چالش 
برانگیز است، به همین علت ســال های گذشته 
ساخت پالایشــگاه از طریق سرمایه های مردمی 
یا بازار ســرمایه در دســتور کار قرار گرفت اما به 

فراموشی سپرده شد.
به گزارش مهــر، تأمین مالــی پروژه های بزرگ 
یکی از مسائلی اســت که همواره چالش هایی را 
به دنبال داشته است، شاید برای همین است که 
طی سال های گذشته ساخت پالایشگاه از طریق 
ســرمایه های مردمی یا بازار ســرمایه در دستور 
کار قرار گرفت. اما امروزه جهت گیری بسیاری از 
طرح های پالایش نفت خام در دنیا به سمت احداث 
پتروپالایشــگاه ها که با هدف تولید فراورده های 
پتروشــیمیایی از نفــت خام هســتند، معطوف 
شده است. از مزایای ایجاد پتروپالایشگاه ها می توان 
به افزایش سودآوری و بالا رفتن توان رقابت در بازار 
فراورده های نفتی، بی اثرکردن تحریم ها، کاهش 
هزینه های تأمین خــوراک، مدیریت یکپارچه و 
هماهنگی میان واحدها اشاره کرد. اما با وجود این 
مزایای متعدد راه اندازی واحدهای پتروپالایشی در 
کشور با مسائلی روبرو است که از جمله مهم ترین 

آن ها موضوع تأمین منابع مالی است.
تأمین مالی ساخت پالایشگاه از طریق بازار سرمایه 
خود به چند دسته تقسیم می شود؛ پذیره نویسی 
شرکت سهامی انتشار اوراق مشارکت در بورس در 
این شرایط سازمان یا ارگان تأمین کننده به دلیل 
عدم توانایی مالی اوراقی در بورس منتشر می شود 
که مردم می تواند با خرید اوراق مشارکتی که سود 
علی الحساب در همان ابتدا برایش مشخص شده، 
سرمایه مورد نیاز سازنده را تأمین می کنند. البته 
نرخ بازدهی اوراق باید جذاب باشد که به راحتی 
فروش رود. و در نهایت نهاد ســازنده پروژه برای 
تأمین مالی، در اواسط کار افزایش سرمایه بدهد؛ 
با این تفاوت که این شرکت پیشــتر بایستی در 
بورس یا فرابورس پذیرفته شــده باشد. به عنوان 
مثال شــرکتی که می خواهد پروژه ای را بســازد 
ابتدا باید در بورس یا فرابورس پذیرفته شــده تا 
سهامش هم قابل معامله باشــد. با شروع پروژه و 
نیاز به سرمایه جدید، همان شرکتی که در بورس 

یا فرابورس است افزایش سرمایه را انجام می دهد 
و سهام دارانی که در بازار بورس فعال هستند، در 
افزایش سرمایه آن شرکت، مشارکت می کنند. در 
نهایت پول حاصل از افزایش سرمایه برای تکمیل 
پروژه استفاده می شــود. عمدتاً این سه ظرفیت 
 برای تأمین مالــی از طریق بــورس و فرابورس 

وجود دارد.
مصطفی ناظمی کارشناس اقتصادی در رابطه با 
راهکارهای ساخت پتروپالایشــگاه گفته بود در 
واقع ۳ منبع اصلی به تأمیــن مالی پروژه کمک 
می کنند؛ سرمایه خود شرکت، فاینانس خارجی 
یا اوراق و وام های داخلی و ســرمایه های مردمی 
که هر سه اینها به دلیل همان تنفس خوراک قابل 
جذب هستند. یک نکته دیگر هم در این باره اشاره 
کنم و آنکه در اصلاحیه جدید قانون تا ۳۵ درصد 
هزینه هایی که برای تأمین مالی انجام می شــود، 
مثل نرخ بهره وام یا هزینه های تضمین سود وغیره 
هم انجام می شود، تنفس خوراک تعلق می گیرد 

که این هم مزیت بزرگی حساب می شود.
ناظمی در پاسخ به سوالی مبنی بر امکان سنجی 
تأمین این حجم از منابع مالی برای ساخت هشت 
پتروپالایشــگاه اعلام شــده از طرف وزارت نفت 
گفت: ســال ۱۳۹۹ تقریباً ۱۲۰ هــزار میلیارد 
تومان ما نقدینگی جدید به بازار سرمایه داشتیم 
که البته متأســفانه ۸۰ تا از آن خارج شــد. حالا 
پتروپالایشگاه ها مجموعاً حدود ۳۰ میلیارد دلار 
هزینه می برند که برابر با ۶۰۰ هزار میلیارد تومان 
اســت و ۳۰ درصد آن ۲۰۰ هزار میلیارد تومان 
می شود که آن هم باید طی حداقل پنج سال تأمین 

شود. یعنی سالی حدوداً ۴۰ همت.
وی تصریح کرد: سال ۱۳۹۹ با یک پذیره نویسی 
که از ارزش واقعی خود هــم بالاتر بود ۲۰ همت 
توســط دولت جمع شد و این نشــان دهنده این 
است که این پتانســیل وجود دارد ولی باید مردم 
نســبت به ماهیت این پتروپالایشگاه ها و مزایای 

آن اقناع شوند.
ناظمی با اشاره به تأثیرات عرضه پتروپالایشگاه ها 
در بازار سرمایه گفت: در ســال ۹۹ حجم بسیار 
زیادی از نقدینگی وارد بورس شــد در حالی که 

ظرفیت آن فراهم نشــده بود و قیمت ها به شکل 
کاذب بالا رفته بود. این مشکل ناشی از کم بودن 
عمق بازار سرمایه و سرمایه گذاری های مولد بود. 
ولی با ورود پتروپالایشــگاه ها و با توجه به اینکه 
اینها در بلند مدت ســود ده هســتند و تقاضای 
ســفته بازی برای آنها پایین اســت و البته حجم 
بالای ۲۰۰ هزار میلیارد تومانی آنها نقش اساسی 
در عمق بخشی به بازار سرمایه و ایجاد ثبات در آن 

داشته خواهند داشت.
بازار ســرمایه در سال های اخیر شــاهد افزایش 
معاملات بوده اســت و در حال حاضر بیش از ۳۷ 
میلیون کد بورســی فعال وجــود دارد. از این رو 
بهره گیــری از ظرفیت بازار ســرمایه و بورس در 
هدایت نقدینگی، جمع آوری ســرمایه های خرد 
مردمی و به کارگیــری آن در پروژه های تولیدی 
از ظرفیت های بالقوه بازار سرمایه در کشور است 
که از آن استفاده نمی شــود. در هفته های اخیر 
مجید عشقی، رئیس سازمان بورس اظهار کرده 
اســت که تأمین مالی از بازار سرمایه ویژه بخش 
خصوصی از رویکردهای اولویت دار این ســازمان 
در سال جاری اســت. همچنین ایشان با اشاره به 
افزایش ۳ برابری انتشــار اوراق شرکتی در سال 
۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰ تاکید کرد: »هدف ما 
این است تا منابع نقدینگی موجود در کشور را از 
 طریق تأمین مالی در بازار سرمایه، به سمت تولید 

هدایت کنیم.«
اما علت بی اقبالی بازار سرمایه نسبت به ساخت 
پالایشگاه چیست و چرا طرحی بر روی زمین مانده 
است برخی از کارشناســان بر این باورند به دلیل 
آنکه مشخص نیست این پروژه توجیه اقتصادی 
داشته باشد یا نه بسیاری از فعالان بورسی در این 
پروژه ها مشــارکت نمی کنند، ضمن آنکه بیشتر 
پروژه های در دســتور کار به صورت ارزی برنامه 
ریزی شده اند و نوسانات ارزی هم بی تأثیر از این 
موضوع نیست و در نهایت آیا این سرمایه گذاری 

به سود دهی می رسد یا زیان آور است.
پیشــنهادی که برای حل این مســاله از ســوی 
کارشناســان وجــود دارد آنکــه بــه گونــه ای 
سیاستگذاری شود که نرخ ســودی را به صورت 

علی الحساب برای ســرمایه گذار تضمین کند تا 
سرمایه گذاری جذاب شــود. البته در اجرای این 
راهکار باید حواسمان باشد که نرخ سود را منطقی 
بالا ببریم تــا در خاتمه کار، پروژه برای ســازنده 

زیان ده نشود.
همچنین عماد رفیعی، کارشــناس حوزه انرژی 
چندی پیش در گفت وگو با خبرنگار مهر در این 
باره گفت: در قانونی که تعیین شــده شرکت ها 
حداکثر یک ســال پس از دریافت مجوز خوراک 
باید ۳۰ درصد ســهام را از طریق پذیره نویســی 
عمومی به مــردم واگذار کنند و آنچه مشــاهده 
شــد این بود که این فرصت برای این شرکت ها 
بسیار کم بود و در مدت یک سال نهایتاً شرکت ها 
می توانستند به انتخاب، تســطیح و فنس کشی 
زمین و انتخاب لایسنســورها بپردازند و فرصت 
کافی برای عرضه ۳۰ درصد سهام در بازار سرمایه 
نداشته باشند و به همین دلیل به دو سال تمدید 
شد تا شــرکت ها بتوانند عرضه بهتری در بورس 
داشته باشــند و ثانیاً به مشــکلات متعهد پذیره 

نویسی مواجه نشوند.
وی افزود: البته یک اجازه دیگری هم در قانون داده 
شد و آنکه با توجه به تأمین مالی سنگین شرکت ها، 
این اجازه داده شد که یک بار بدون متعهد پذیره 
نویسی و با تأیید ســازمان بورس اقدام به تأمین 
مالی کنند، مشــابه آنچه برای صندوق پالایشی 

یکم رخ داد.
بر اســاس این گزارش برای آنکه مــردم از بازار 
سرمایه پتروپالایشگاه ها استقبال کنند ابتدا باید 
اطمینان خاطری از سودآور بودن پتروپالایشگاه 
مربوطه به مردم داده شــود، ضمــن آنکه اطلاع 
رســانی و به روز بودن اطلاعات تأثیر به ســزایی 
در ســرمایه گذاری در چنین پروژه هایی دارد، به 
عبارتی باید پروژه به نسبت سایر بازارها سوددهی 
خوبی داشته باشد و ســوددهی آن تضمین شده 
باشــد. پروژه در موعد مقرر تمام شود و حالا این 
پروژه با این ویژگی های مناســب به خوبی برای 
مردم شرح و توضیح داده شود تا سرمایه به سمت 
آن هدایت شــود. تا مجدداً بتوان ســاخت پترو 

پالایشگاه ها از طریق بازار سرمایه احیا کرد.

کاهش ناترازی برق از مهمترین مسائل شــهرک های صنعتی است. 
در همین زمینه ســازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران 
با اســتفاده از ظرفیت های بخش خصوصــی و صنعتگران، گام هایی 
برای تامین زیرساخت ها و کاهش ناترازی به ویژه با توسعه انرژی های 

تجدیدپذیر برداشته است.
به گزارش ایرنا، از مهمترین اقدامات سازمان صنایع کوچک و شهرک 
های صنعتی ایران، مشارکت در ایجاد و توسعه پسُت های برق و خطوط 
انتقال، تامین زیرساخت ایجاد نیروگاه های خورشیدی، ایجاد چهار 
شهرک و ناحیه صنعتی تخصصی انرژی خورشیدی و واگذاری زمین 

برای ساخت نیروگاه های خورشیدی قابل ذکر است.
همچنین نیروگاه های تجدیدپذیر و خورشــیدی درون شهرک های 
صنعتی به میزان ۲۴ مگاوات به شبکه سراسری برق می دهند و بیش 
از ۲۰۰ مگاوات ظرفیت برای ســرمایه گذاری در حوزه تجدیدپذیرها 

ایجاد شده است.
از جمله مهمتریــن اقدامات بــرای کاهش ناترازی انــرژی، امضای 

تفاهمنامه بــرای ایجاد ۱۲۴ پسُــت برق با ظرفیــت پنج هزار و ۱۰ 
مگاوات، ایجاد ۱۱۵ زون خورشــیدی در شهرک ها و نواحی صنعتی 
موجود به مساحت پنج هزار و ۱۵۸ هکتار، انتشار سه فراخوان واگذاری 
زمین برای احداث نیروگاه خورشــیدی، انعقاد قرارداد برای احداث 
نیروگاه های خورشیدی در زون های تخصصی خورشیدی و مولدهای 

تولید پراکنده است.
برپایه این گزارش، تامین انرژی از طریق مولدهای تولید پراکنده در 
سال ۱۴۰۲ به میزان حدود ۶۰۴ مگاوات بود که به ظرفیت تولید برق 

شهرک های صنعتی کشور اضافه شد.
سازمان صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی ایران در سال گذشته 
با امضای تفاهمنامه ای با ســازمان انرژی هــای تجدیدپذیر و بهره 
وری انرژی برق )ســاتبا( به دنبال تامین توسعه زیرساخت های لازم 
در کشور برای انرژی خورشیدی )شهرک خورشیدی( بود، به همین 
منظور ترویج بهره مندی از انرژی های تجدیدپذیر و پاک و حمایت از 

مشارکت بخش خصوصی مورد تاکید قرار گرفت.

ایجاد شهرک های صنعتی تخصصی انرژی خورشیدی توسط دولت و 
بخش خصوصی یکی از مدل های اقتصادی است که در آن ایجاد ۱۷ 
شهرک صنعتی مورد تاکید قرار گرفته بود که اکنون در چهار استان 
کشور شــامل یزد، کهگیلویه و بویراحمد، آذربایجان شرقی و فارس 

ایجاد شده است.
یکی دیگر از مهمترین اقدامات انجام شده در حوزه تامین برق شهرک 
های صنعتی، امضــای تفاهمنامه تامین انرژی بین ســازمان صنایع 
کوچک و شهرک های صنعتی ایران با گروه مپنا بود. این تفاهم نامه به 
منظور ایجاد بستر و حمایت های لازم برای فعال کردن ظرفیت های 
فنی و تامین منابع مالی توسط گروه مپنا جهت فعالیت در حوزه تولید، 
تامین و ارتقای کیفیت برق مطمئن و پایدار مورد نیاز واحدهای مستقر 
در شــهرک ها، نواحی صنعتی و مناطق ویژه اقتصادی تحت پوشش 
ســازمان صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی ایران میان طرفین 
امضا شد. در همین راستا با همکاری شرکت ها و صنایع ۸۸ نیروگاه با 

ظرفیت ۸۰۲ مگاوات در دست بهره برداری است.

تامین مالی پتروپالایشگاه ها در بازار سرمایه در هاله ای از ابهام

کاهش ناترازی در شهرک های صنعتی

گروه اقتصاد ایران وجهان
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رئیــس اتحادیه مشــاوران املاک گفت: امســال 
بازار اجاره نســبت به سال های گذشــته آرام تر بود 
و اجاره بها در تهران بین ۱۵ تــا ۳۰ درصد افزایش 
داشت اما در بخش خرید و فروش از شش سال قبل 
ارتباط اقشــار پایین با بازار مسکن قطع شده است. 
کیانوش گودرزی در گفت وگو با ایســنا، اظهار کرد: 
امســال فصل اجاره مقداری با آرامش بیشتری در 
مقایسه با ســال گذشــته همراه بود و مردم بازار را 
 ســر و ســامان دادند. از هیاهوهای گذشــته هم 

خبری نبود.
وی افزود: به طور میانگین می توان گفت اجاره بها در 
تهران بین ۱۵ تا ۳۰ درصد نسبت به سال گذشته رشد 
داشت. در بعضی مناطق عدد ۵۰ درصد را داشتیم ولی 
رقم  متوسط بین  ۱۵ تا ۳۰ درصد بود. در حال حاضر 
فصل اجاره تمام شده و کســانی که بچه مدرسه ای 
داشتند تا پایان تابستان ســاکن شده اند، در نتیجه 

نگرانی های کاهش یافته است.
رئیس اتحادیه مشاوران املاک درباره وضعیت بازار 
مسکن شهر تهران به لحاظ خرید و فروش گفت: در 
مورد خرید و فروش مسکن، بازار راکد است. هرچند 
میانگین قیمــت در تهران مقــداری افزایش یافته 
ولی هنوز هم مسکن به دلیل قیمت بالایی که دارد 

نمی تواند بازاری برای خود پیدا کند.
گودرزی تاکید کرد: کســانی که جزو اقشــار بالای 

جامعه هســتند واحدهای خود را تغییر می دهند و 
اندک معاملات این روزها از نوع تبدیل به احسن است. 
اما ارتباط اقشار پایین از حدود شش سال قبل با بازار 
مسکن قطع شده است. وام هایی هم که وجود دارد 
کفاف خرید مسکن را نمی دهد. باید امیدوار باشیم این 

شرایط در سال های آینده تغییر کند.
وی یکی از دلایل مهاجرت به خارج از کشور را مساله 
مسکن دانســت و گفت: موضوع مهاجرت از سال ها 
پیش شروع شده و بحث امروز نیست. برخی جوان ها 
وقتی نمی توانند مسکن را به عنوان نیاز اولیه زندگی 

تهیه کنند به فکر مهاجرت می افتند.
رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران گفت: از سوی 
دیگر با توجه به رشــدهای سنگین قیمت مسکن، 
کسانی که در مناطق بالا بودند به سمت مناطق پایین 
رفته اند. خانواده هایی کــه در مناطق میانی و پایین 
ساکن بودند در شهرهای اطراف مثل پردیس، بومهن، 
شهریار، گرمدره، ورودآورد، پاکدشت و دیگر شهرها 
ساکن شده اند. در نتیجه قیمت آن مناطق هم بالا رفته 
است. با توجه به درآمدهایی که دارند و هزینه هایی که 
با آن مواجهند درآمدها کفاف زندگی شان را نمی دهد. 
البته امیدواریم دولت چهاردهــم با برنامه هایی که 
دارد مثل مسکن ملی، بحث صنعتی سازی، مسکن 
استیجاری، پرداخت تســهیلات بلندمدت و دیگر 

برنامه ها اوضاع بازار مسکن را بهبود بخشد.

بازارگاه تخصصی خرید و فروش برق کشــور با 
عنوان »ســامانه تخصیص برق ایران)ستبا(«، 
به بهره برداری رســید. به گزارش ایسنا، سامانه 
تخصیص برق ایران )ستبا( با هدف ایجاد بستری 
کارآمد، به منظور توسعه پایدار و بهبود اقتصاد 
انرژی کشور ایجاد شده و امکان تبادل انرژی بین 

تامین کنندگان و خریداران را فراهم می کند.
این ســامانه که در آدرس https://setba.ir قابل 
دسترس اســت با دریافت مجوزهای لازم از وزارت 
نیرو برای تخصیص برق، این امکان را برای نیروگاه ها 
و سایر تامین کنندگان برق از یک سو و خرده فروشان 
برق از سوی دیگر به وجود آورده است تا به دور از روند 
انجام مذاکرات طولانی بتوانند برق مورد نظر خود را با 

قیمتی مطلوب تر از انتظارشان معامله کنند.
بر اساس این گزارش، سامانه ســتبا مانند بازار 
عمده فروشــی برق در ایران برگزارکننده حراج 
یکطرفه معاملات برق در ایران است. تفاوت اصلی 
این بازارگاه، برگزارکردن حراج یک طرفه قیمت 
دوم است. به این معنی که در بخش فروشندگان 
برق، پایین ترین قیمت برنده این حراج خواهد 
بود، در حالی که مبلغ معامله با قیمت ثبت شده 
نفر قبلی خواهد بود. در این حالت اگرچه برنده 
این حراج تولید کننده ای است که بهترین قیمت 

را اعلام کرده است اما این معامله فروش با قیمتی 
بالاتر از قیمت ثبت شده اتفاق خواهد افتاد.

این مکانیزم اجرای معاملات شــرایطی را ایجاد 
می کند که چه خریدار و چه فروشــنده قیمت 
واقعی انتظاری خود را ثبت کنند، تا به دور از چانه 

زنی های فرسایشی، معاملات برق محقق شود.
این گزارش می افزاید: تمام نیروگاه های کشور 
که متصل به شــبکه توزیع برق هســتند اعم از 
نیروگاه های بزرگ مقیــاس، نیروگاه های تولید 
پراکنده و همچنین نیروگاه هــای تجدید پذیر 
می توانند برق خود را در سامانه ستبا و با شرایطی 
مطلوب تر از شرایط فعلی عرضه کنند. هرکدام 
از انواع برق، ساز و کار مشخصی برای تخصیص 
دارند که ســامانه ستبا مناســبات زمانی، بستر 

معامله و شرایط پرداخت را مدیریت می کند.
خاطرنشان می شود: سامانه ستبا نه تنها به خرده 
فروشان برق و نیروگاه داران کمک می کند که به 
دور از حاشیه های فراوان، برق مورد نیاز خود را 
در بازه های زمانی ماهانه و یا سالانه تامین کنند 
بلکه با ارائه خدمات تخصصــی به بازیگران بازار 
برق، بدون داشــتن تضاد منافع با هیچکدام از 
بازیگرهای بازار، در ایجاد ساختار به اکوسیستم 

بازار برق مشارکت کرده است.

اردکانی با بیان اینکه افت فشار آب در هیچ یک از 
مناطق تهران نداریم گفت: تمامی صنایع ملزم به 
استفاده از پساب به جای آب تصفیه شده هستند.

محسن اردکانی مدیرعامل آبفای تهران در برنامه 
تهران ۲۰ با بیان اینکه در هیــچ یک از مناطق 
تهران ما افت فشار آب نداریم گفت: در صورتی 
که مشترکان متوجه افت فشار در هر منطقه ای 
از تهران شدند گزارش آن را به شبکه آبفای تهران 

ارائه کنند.
وی ادامــه داد: طبق قانــون تمامی بخش های 
صنعت کشور و بخشی از محصولات کشاورزی 
باید به جای آب از پساب استفاده کنند و از زمانی 
که اخطار صادر شد مشترکان ۴تا ۵ ماه فرصت 

دارند که  زیرســاخت های لازم برای استفاده از 
پساب را فراهم کنند.

اردکانی اظهار کرد: باید تمامی بخش ها خطوط 
لازم برای استفاده از پساب را فراهم کنند در غیر 
این صورت هزینه استفاده از  آب افزایش می یابد 
و بعد از مدتی به هیچ قیمتی آب تصفیه شده به 

آنها پرداخت نمی شود.
مدیر آبفای تهران گفت:  پایــدار ترین منبع در 
حال حاضر  برای تولیدات صنعتی پساب است 
که  نرخ آن مصوب و حتی پایین تر از نرخ مصوب 
اســت بنابراین باید تمامی صنایع بعد از اخطار 

وزارت نیرو اقدام به تکمیل زیرساخت ها کنند .
اردکانی اظهار کرد: با تمهیــدات در نظر گرفته 

رئیس بنیــاد ملــی گندمکاران 
گفــت: براســاس وعــده رئیس 
جمهور پیش بینی می شــود که 
حداکثر تا پایان هفته آینده ۱۰۰ 
 درصــد مطالبــات گندمــکاران 

پرداخت شود.
عطاالّل هاشــمی گفت: براساس 
آخریــن آمــار از وزارت جهــاد 
کشــاورزی و ســازمان برنامه و 
بودجــه در خصــوص پرداخت 
۴۴ همت باقی مانــده مطالبات 
گندمــکاران، مصوبه ســران قوه 
منجر شــده کــه اوراق از طرف 
ســازمان برنامــه و بانک مرکزی 
نهایــی شــود و بنابــر دســتور 
رئیــس جمهور و پیگیــری وزیر 
جهاد پیــش بینی می شــود که 
 حداکثــر تــا پایان هفتــه آینده 

پرداخت شود.
او با بیان اینکه کشــت گندم در 
حال انجام اســت، افــزود: اکنون 
کشت در استان های شمال غرب، 
مرکزی و غرب شــروع شده و در 
استان های جنوب و مرکزی طی 
روزهای آتی شــروع خواهد شد. 
هاشــمی با بیان اینکه ۴۰ تا ۴۵ 
درصد کشت استان های سردسیر 

انجام شده است، گفت: برآوردها 
حاکــی از آن اســت که امســال 
مجموع ســطح زیرکشت گندم 
 آبی و دیم به ۶ میلیون هکتار سال

 قبل برسد.
رئیس بنیــاد ملــی گندمکاران 
ادامه داد: بــا توجه بــه افزایش 
قیمت کــود در اســتان هایی که 
پول پرداخت نشــده کشــاورزان 
بــا مشــکل نقدینگــی روبــرو 
هســتند، اما بدلیل سیاســت ها 
و قیمــت گذاری صــورت گرفته 
 امیدواریم مشکلی در بحث تغذیه

 رخ ندهد .
به گفته او، برخی کشــاورزان به 
دلیل تاخیر در پرداخت ها گندم 
در انبارها نگه داشــتند که پیش 
بینی می شــود با بحث پرداخت 
ها، گندم های انبارشده به مراکز 
 خریــد عرضه شــود، امــا مقدار

 زیاد نیست. 
هاشــمی گفت: با عنایــت الهی 
مبنــی بــر بــارش و پراکنــش 
مناســب بارش و تلاش مروجان 
و کارشناســان، پایداری تولید و 
 خودکفایــی اســتمرار خواهــد 

یافت.

رئیــس اتحادیه محصولات کشــاورزی گفــت: وزارت جهاد 
کشاورزی به عنوان نهاد اعطاکننده مجوز واردات موز مسئول 
مجوزفروشی هایی است که در بنادر و گمرکات اتفاق می افتد 
و این وزارتخانه باید پاســخ دهد که چرا مجوز واردات موز را به 
کسانی اعطا می کند که واردکننده موز نیستند و شرایطی ایجاد 
کرده که واردکننده مجبور به پرداخــت هزینه برای دریافت 

مجوز شود.
ســیدرضا نورانی، رئیس اتحادیه محصولات کشــاورزی در 
پاسخ به پرســش ایلنا درباره دلیل خرید و فروش مجوزهای 
واردات موز به ایران در بنادر جنوبی و گمرکات غربی کشــور 
گفت: شــرایط تجارت باید برای همه کسانی که به این حرفه 
اشتغال دارند، یکسان باشد در حالی که اکنون این گونه نیست 
و مشخص نیست وزارت جهاد کشاورزی بر چه مبنایی مجوز 
واردات موز را صادر می کند و به شــماری مجــوز واردات این 
کالا را می دهد و به شماری دیگر می گوید به جای موز کالای 

دیگری وارد کنند.
وی افزود: در حالی که در گروه کسانی که موفق نمی شوند مجوز 
واردات موز را بگیرند، تاجرانی قرار دارند که سال ها به واردات 
این کالا اشتغال داشــته اند و در آن تجربه دارند و پیشکسوت 
این حرفه به شــمار می آیند، اینها برای اینکه بتوانند کسب و 
کار خود را ادامه دهند ناچار به خرید مجوز از کسانی می شوند 
که موفق شدند از وزارت جهاد کشاورزی مجوز واردات موز را 
بگیرند و هزینه خرید این مجوز را بر قیمت نهایی کالا می افزایند 
و در نتیجه موز با قیمت گران تــر در اختیار مصرف کننده قرار 

می گیرد. وی افزود: اشتباه دیگری که وزارت جهاد کشاورزی 
در واردات موز انجام داده گره زدن آن به صادرات سیب است و 
به صادرکنندگان سیب مجوز واردات موز می دهد، در حالی که 
صادرات و واردات دو امر مجزا از یکدیگر هســتند و بسیاری از 
صادرکنندگان اصلا واردکننده نیستند و آگاهی و تجربه لازم 

در این زمینه را ندارند.
نورانی ادامــه داد: اگر کشــور با مازاد ســیب روبه رو اســت 
باید مشــوق های صادراتی بــرای آن در نظر گرفته شــود نه 
اینکه بــه صادرکنندگان ســیب مجوز واردات مــوز بدهند و 
 واردکننــدگان پیشکســوت موز مجبــور به خریــد مجوز 

شوند.
نائب رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و اوکراین تصریح کرد: 
وزارت جهاد کشاورزی به عنوان نهاد اعطاکننده مجوز واردات 
موز مسئول مجوزفروشی هایی اســت که در بنادر و گمرکات 
اتفاق می افتــد و این وزارتخانه باید پاســخ دهد که چرا مجوز 
واردات موز را به کسانی اعطا می کند که واردکننده موز نیستند 
و شرایطی ایجاد کرده که واردکننده مجبور به پرداخت هزینه 

برای دریافت مجوز شود.
وی خاطرنشــان کرد: انتظار می رود در دولت چهاردهم که بر 
شفاف سازی و اجرای قوانین تاکید دارد بساط خرید و فروش این 
مجوزها که سال هاست در تجارت محصولات کشاورزی رخنه 
کرده برچیده شود. نورانی گفت: این رویه در حالی ادامه یافته 
که ما در اتاق بازرگانی بارها در مورد اشتباه بودن آن با مقامات 

مسئول در وزارت جهاد کشاورزی گفت وگو کرده ایم.

همزمان با سفر هیاتی از انجمن دوستی ایران و چین به پکن پیام وزیر صنعت، 
معدن و تجارت ایران برای جمعی از فعالان تجــاری و اقتصادی ایرانی مقیم 
چین قرائت شــد. به گزارش ایســنا، علاءالدین بروجردی به همراه محسن 
بختیار، ســفیرجمهوری اســلامی ایران در پکن و  جمعی از اعضای  هیات 
مدیره و روسای کمیته های  انجمن دوستی ایران و چین در نشستی صمیمی 
 با حضور تعدادی از فعالان اقتصــادی ایرانی مقیم چین، در محل ســفارت 

ایران حضور یافت.
بروجــردی در این نشســت ، برای ســاعاتی بــه گفت و گــوی صمیمی با 
فعالان و تجاری اقتصادی ایرانــی مقیم چین پرداخــت و در جریان برخی 
مســائل و مشــکلات آنها قرار گرفت. رئیس انجمن دوســتی ایران و چین 
در ادامــه این نشســت، پیام  ســید محمد اتابــک وزیر صنعــت، معدن و 
 تجارت جمهوری اســلامی ایران را برای  فعالان تجــاری ایرانی مقیم چین 

قرائت کرد.
متن کامل پیام وزیر صنعت، معدن و تجارت  به این شرح است: با سلام و احترام، 
مایلم مراتب خرسندی خود را از گسترش روابط اقتصادی، تجاری و همکاریهای 
صنعتی بین ایران و چین، ابراز داشته و تاکید نمایم که همکاریهای دو کشور در 
سالهای اخیر نشاندهنده عزم راسخ ما برای توسعه اقتصادی و ایجاد فرصتهای 

جدید برای ملتهایمان بوده است.
نقشی که شما بعنوان بازرگانان و شــرکت های ایرانی مقیم چین در تحقق 
این هدف ایفا می کنید بسیار ارزشمند و قابل تقدیر است؛ و من بعنوان وزیر 
صنعت، معدن و تجارت از شــما تشــکر و قدردانی می کنم. روابط برادرانه و 
تاریخی بین دو کشــور با پیشــینه فرهنگی غنی و تاریخ پرتلاش، مهمترین 

دلیل برای توسعه همکاریهای فیمابین بوده و رشد مبادلات تجاری و سرمایه 
گذاریهای مشترک در پرتو اراده رهبران دو کشــور، تجلی توسعه صنعتی و 
فناوری هر دو کشور است. خوشحالم که با وجود چالشهای مختلف، روابط ما 
 با چین روز به روز تقویت می شود و این امر نشاندهنده نگاه مثبت و آینده نگر 

کشورهای ماست.
بر این باوریم که همکاری با چین در زمینه هــای مختلف می تواند منجر به 
پیشرفتهای چشمگیری در هر دو کشور شود. این روابط برای ما فرصتی است 
تا از ظرفیت های یکدیگر بهره برداری و در کنار هم، به سوی اهداف مشترک 
حرکت کنیم. ایران با موقعیت جغرافیایی استراتژیک، به عنوان یک پل ارتباطی 
بین شرق و غرب شــناخته می شــود که با دارا بودن منابع غنی زیرزمینی و 
ظرفیتهای بالای مواد اولیه، وجود نیروی کار متخصص و پیوندهای فرهنگی و 
اقتصادی باهمسایگان خود، می تواند نقش مهمی در همکاری با چین ایفا کند.

از سوی دیگر، چین به عنوان دومین اقتصاد بزرگ جهان، تواناییهای بی نظیری 
در فناوری، تولید و تجارت دارد. این نقاط قوت می تواند همکاریهای دوجانبه 
را در زمینه های مختلف صنعتی، معدنی و تجــاری تحت تأثیر قرار داده و به 
گسترش همکاریها در زمینه های نوآورانه، زیرساختی و سرمایه گذاری منجر 

شود.
با تأکید بر روابط تاریخی و دیرینه، تعهد به همکاریهای دوجانبه، پشتیبانی از 
مواضع راهبردی و توسعه همکاری در زمینه های جدید مایلم آمادگی همکاری 

در زمینه های زیر را اعلام دارم.
تنوع در ظرفیتهای تولیدی: چین با توسعه فناوریهای نوین و روشهای تولید 
مدرن، توانسته اســت به بزرگترین تولیدکننده صنعتی جهان تبدیل شود. 

همکاریهای ایران و چین در صنایع مختلف خصوصا خودرو و فناوری اطلاعات، 
می تواند به تولیدات مشــترک جدید و با کیفیت برای عرضه به بازار منطقه 

منجر شود .
اســتخراج و بهره بــرداری از منابع معدنی: بــا انتقــال تکنولوژیهای مدرن 
از چین به ایران، مــی توانیم بهره وری اســتخراج معــادن را افزایش دهیم 
و به فــرآوری محصــولات معدنی بــا ارزش افــزوده بالاتــر خصوصا فولاد 
و مــس بپردازیم. تبــادل دانش و تجربیــات بین متخصصان و مهندســان 
معدنی دو کشــور می تواند به بهبود مهارتهــا و ارتقاء اســتانداردها کمک 
کرده؛ همچنین ســرمایه گذاری مشــترک درکشــورهای همســایه ایران 
 خصوصا افغانســتان در اســتخراج معــادن مختلــف و فــرآوری آن مورد 

تاکید است .
توسعه تجارت: افزایش تبادلات تجاری، کاهش موانع تعرفه ای و غیرتعرفه ای، 
تسهیل فرآیندهای بازرگانی و تقویت زنجیره تامین میتواند به رشد اقتصادی 
هر دو کشور کمک کند. ما می توانیم با تکیه بر ساز و کارهای سازمان همکاری 
شانگهای و بریکس و ایجاد کریدورهای تجاری جدید و ارتقاء زیرساختها ،زمینه 

ساز رشد و شکوفایی بیشتری باشیم.
از این رو، بنده با کمال میل از شما بازرگانان عزیز مقیم چین دعوت می کنم 
تا در جهت گسترش همکاریها و تسهیل شرایط در زمینه های فوق خصوصا 
سرمایه گذاریهای مشترک، اقداماتی را در دســتور کار قرار دهید .باور دارم 
که همکاریهای ایــران و چین می تواند به تقویت زیرســاخت های اقتصادی 
 و صنعتی دو کشــور کمک کرده و آینده ای روشــن و پرثمر برای دو کشور

 به ارمغان آورد.

فعال صنعت فــرش و مدیر 
برگــزاری ســی و یکمین 
نمایشــگاه بیــن المللــی 
فرش دســتباف تهــران با 
اشــاره به ایجــاد بازارهای 
جدید صادراتی، گفت: بیش از ۲۳۰ شــرکت داخلی و 
تولیدکنندگان در این دوره از نمایشــگاه شرکت می 
کنند که فرصت خوبی برای ارائه آخرین دستاوردهای 

این صنعت است.
به گزارش ایرنا، »قدرت الل دوســت محمدی« اظهار 
داشت: هدف اصلی از برگزاری این نمایشگاه، حمایت 
از صنعت فرش دستباف ایران و ایجاد بازارهای جدید 
صادراتی برای محصولات ایرانی به خاطر کیفیت بالای 

فرش  های دستباف است.
وی بیان داشت: ایران مهد فرش دستباف است و زیباترین 
و با کیفیت  ترین فرش  های جهان در این سرزمین بافته 
می  شوند. طرح  ها و نقشه  های بی  نظیر، رنگ  های طبیعی 
و گره  های محکم، از ویژگی  های بارز فرش دستباف ایرانی 
اســت که آن را به یک اثر هنری ارزشمند تبدیل کرده 
است. این هنر همچنان زنده و پویاست و در سطح جهانی 

از جایگاه ویژه  ای برخوردار اســت. مدیر برگزاری سی و 
یکمین نمایشگاه بین المللی فرش دستباف تهران ادامه 
داد: فرش دستباف به عنوان یک نماد از اصالت و فرهنگ 
ایرانی است. بسیاری از خانواده  های ایرانی، فرش دستباف 
را به عنوان یک سرمایه خانوادگی و میراث فرهنگی نسل  
های گذشته حفظ می  کنند. به همین دلیل، تنوع بسیار 
زیادی از فرش  های دستباف ایرانی با طرح  ها و رنگ  های 
مختلف، متناسب با سلیقه  های متنوع، در این نمایشگاه به 

نمایش گذاشته خواهد شد.
دوست محمدی با اشاره به برنامه های مختلف نمایشگاه 
فرش گفت: این رویداد در فضایی افزون بر ۲۷ هزار متر 
برگزار می شود و هیات ها و نمایندگان خارجی از این 
نمایشگاه بازدید خواهند کرد. ضمن اینکه مجموعه  ای 
ارزشمند از فرش  های موزه  ای و قدیمی در این نمایشگاه 
به نمایش گذاشته خواهد شد که فرصتی استثنایی برای 

علاقه  مندان به هنر فرش بافی به شمار می  رود.
وی افزود: در راستای رفع مشکلات تولیدکنندگان فرش، 
در جلسات متعددی که با مرکز ملی فرش ایران داشتیم، 
مسائل مختلف را به صورت جدی پیگیری کرده و خواسته  

های تولیدکنندگان را به گوش مسئولان رساندیم.
مدیر برگزاری سی و یکمین نمایشگاه بین المللی فرش 
دستباف تهران تاکید کرد: مرکز ملی فرش ایران نیز با 

درک اهمیت این موضوع، نامه  ای را به معاونت وزارت 
صنعت، معدن و تجارت ارسال کرد و مشکلات موجود را 
به اطلاع این معاونت رساند. وی با اشاره به اهمیت جایگاه 
صنعت فرش دستباف در اقتصاد و فرهنگ کشور، گفت: 
تلاش  های مســتمری در جهت حمایت از این صنعت 
انجام می شود که امیدواریم برگزاری سی و یکمین دوره 
نمایشگاه فرش دستباف ایران، با وجود همه چالش  ها و 
تغییرات، به یک رویداد موفق و درخشان و در خور شان 

این هنر – صنعت بزرگ کشور تبدیل شود.
دوست محمدی گفت: ســی و یکمین دوره نمایشگاه 
فرش دستباف ایران، فرصتی استثنایی برای آشنایی با 
همه زوایای صنعت فرش دستباف کشور است. در این 
رویداد، ذی  نفعان این صنعت از جمله تولیدکنندگان 
مطرح، صادرکنندگان حرفه  ای، خریداران، فروشندگان 
خلاق، هنرمندان برجسته و فرش بافان ماهر گرد هم آمده  
اند تا جدیدترین دستاوردهای خود را به نمایش بگذارند.

دوست محمدی افزود: بازدیدکنندگان در این نمایشگاه 
می  توانند با طیف گســترده  ای از محصولات نفیس و 
منحصر به فرد از جمله فرش  های دستباف با طرح  ها و 
نقشه  های سنتی و مدرن، گلیم  های بافته شده با الیاف 
طبیعی، گبه  های زیبا با رنگ  های زنده و تابلوفرش  های 
نفیس با موضوعات مختلف از اســتان های آذربایجان 

شــرقی، آذربایجان غربی، اصفهان، قم، فارس، همدان 
و... آشنا شوند.

در همین رابطه رئیس کمیسیون فرش، صنایع دستی و 
گردشگری اتاق تعاون ایران، از پیگیری پیشنهاد تشکیل 
سازمان ملی فرش و صنایع دستی خبر داد و با تاکید بر 
لزوم استفاده از هوش مصنوعی در صنعت فرش دستباف، 
گفت: صنعت فرش نیاز دارد از ساختار سنتی در تولید، 
بازاریابی و شبکه ســازی خارج شــود و برای حضور در 

بازارهای مصرف از هوش مصنوعی استفاده کند.
عبدالل بهرامی درباره آخرین خبرها از پیشنهاد تشکیل 
سازمان ملی فرش و صنایع دستی، اظهار کرد: کماکان 
از طریق اتحادیه تعاونی های فرش، کمیسیون فرش اتاق 
تعاون ایران، اتحادیه صادرکنندگان فرش و مرکز ملی 
فرش درحال رایزنی و پیگیری هستیم و امیدواریم که 

دولت نیز در این زمینه همراهی کند.
وی گفت: این پیشنهاد به صورت مستقل از سوی اتحادیه 
تولید کنندگان و صادرکنندگان فرش و کمیسیون های 
فرش اتاق تعاون و اتاق بازرگانی هم در بخش خصوصی و 
هم تعاونی مطرح و به دولت ارائه شده و امیدواریم از سوی 

رئیس جمهور مورد پذیرش واقع شود.
مدیرعامل اتحادیه تعاونی های فرش دستباف تاکید کرد: 
با ایجاد سازمان ملی فرش و صنایع دستی انتظار می رود 
فرش دستباف به جایگاه نخست خود به ویژه در حوزه 
صادرات برگردد. رئیس کمیسیون فرش، صنایع دستی 
و گردشگری اتاق تعاون ایران، درباره بهره مندی قالیبافان 
از دوره های آموزشی در سال ۱۴۰۳ توضیح داد: در سه 
پروسه درصدد هستیم تا این دوره های آموزشی را ارائه 
کنیم و از طریق کمیسیون فرش اتاق تعاون ایران، سه 
کارگروه تخصصی در حوزه فرش و صنایع دستی تشکیل 
دادیم. در حال حاضر چند مشکل در بحث توانمندسازی 
داریم و صرف نظــر از بحث تولید و بــه بافی، به دنبال 
بازاریابی و بازارسازی و اســتفاده از هوش مصنوعی در 
صنعت فرش دستباف هستیم. بهرامی با اشاره به حضور 
ملموس هوش مصنوعی در همه صنایع، گفت: صنعت 
فرش نیاز دارد از ساختار ســنتی در تولید و بازاریابی و 
شبکه سازی خارج شود و برای حضور در بازارهای مصرف 
از هوش مصنوعی استفاده کند. هم  اکنون بیش از ۱۰۰۰ 
تعاونی فرش در کشور داریم و باید این آموزش به صورت 
تخصصی در یک دوره حداقل ســه ماهه با کمک مرکز 

آموزش اتاق تعاون ایران به تعاونی های فرش ارائه شود.
به گفته وی مقرر شده آموزش های تخصصی در زمینه 
بازاریابی و بازارسازی و اســتفاده از هوش مصنوعی به 

مدیران تعاونی های فرش ارائه شود.
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مشکلات صنعت فرش برطرف می شود

بازارهای صادراتی جدید برای فرش دستباف

افزایشقیمتموزبامعاملهمجوزهایواردات۱۰۰درصدمطالباتگندمکارانپرداختمیشود

اعلامآمادگیبرایتوسعههمکاریهایتجاریباچین

عبور مستاجران از پیک اجاره 

بازارمسکنآراماست

بازاربرقنظاممندمیشود

افتفشارآبدرهیچیکازمناطقتهراننداریم

آگهی فقدان سند مالکیت
خانم معصومه فلاحی طبق درخواست به شماره وارده ۲۴۱۵۰ مورخ ۱۴۰۳/۰۷/۰9 و با تقدیم دو برگ 
فرم استشهادیه محلی مصدق شده به شماره ۲۶۷۰۲۱ مورخ ۱۴۰۳/۰۷/۰9 دفترخانه اسناد رسمی 
شماره ۵۸ کرمانشاه مدعی است که سند مالکیت شش دانگ پلاک ۲۵۲۲۷ فرعی از ۳۵۸ اصلی واقع 

در بخش یک حومه کرمانشاه که با مشخصات ذیل :
مشخصات ملک

یک قطعه ساختمان نوع ملک طلق با کاربری مسکونی به پلاک ثبتی ۲۵۲۲۷ فرعی از ۳۵۸ اصلی ، 
مفروز و مجزا شده از فرعی از اصلی مذکور، و واقع در بخش 99 ناحیه ۰۰ حوزه ثبت ملک کرمانشاه 

ناحیه یک استان کرمانشاه به مساحت ۱۱۲.۸ متر مربع 
مشخصات مالکیت:

مالکیت معصومه فلاحی فرزند رمضان شماره شناسنامه ۱۸۶۷ تاریخ تولد ۱۳۶۱/۰۸/۱9 صادره 
از شیروان و چرداول دارای شــماره ملی ۴۵۳9۷۷۰۷۴۸ با جز سهم ۶ از کل سهم ۶ بعنوان مالک 
شش دانگ عرصه و اعیان با شــماره مســتند مالکیت ۱۰۰۳۴۴۶ تاریخ ۱۳9۵/۰۴/۲۷موضوع 
ســند مالکیت المثنی بشــماره چاپی ۸۳۵۳9۳ سری ه ســال 9۸ با شــماره دفتر الکترونیکی 
۱۴۰۰۲۰۳۱۶۰۰۱۰۰۰۸9۱ ثبت گردیده و بعلت ســهل انگاری سند مالکیت به شماره سریال 
 ۸۳۵۳9۳ مفقود شده اســت ، لذا مراتب طبق ماده ۱۲۰ آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی 
می شود تا چنانچه فرد یا افرادی مدعی انجام معامله یا وجود سند مالکیت در نزد آنان میباشد از تاریخ 
انتشار این آگهی به مدت ۱۰ روز مراتب را به این اداره اعلام دارند در غیر اینصورت نسبت به صدور سند 

مالکیت طبق مقررات اقدام و سند مالکیت اولیه از درجه اعتبار ساقط و ابطال خواهد شد.
محدودیت: بازداشت ندارد

سجاد مویدی
مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک

از طرف علیرضا محمدیان
۲9۷۲ م الف
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فناوری و 
اطلاعات

افزایش ۶۵ درصدی پرداخت تسهیلات به دانش بنیان ها
براساس داده های منتشر شده از سوی بانک مرکزی، تسهیلات پرداختی از سوی 
شبکه بانکی به شــرکت های دانش بنیان در پایان مردادماه سال جاری نسبت به 

مدت مشابه در سال گذشته ۶۵ درصد رشد داشته است.
به گزارش ایســنا، طبق آمار و داده های منتشر شده از ســوی بانک مرکزی، در 
پنج ماهه نخست سال جاری، شــبکه بانکی کشور به ۱۸۲۹ شرکت دانش بنیان 
هشت هزار و ۹۲۷  فقره تسهیلات به ارزش ۱۲۷.۲ هزار میلیارد تومان )همت(، 
پرداخت کرده که نسبت به پنج ماهه نخست ســال ۱۴۰۲، ۶۵ درصد افزایش را 

نشان می دهد.
براساس این آمار تا ماه قبل از مدت مورد اشاره )تیرماه ۱۴۰۳( شبکه بانکی کشور 
به ۱۵۸۸ شرکت دانش بنیان، شش هزار و ۶۱۰ فقره تسهیلات به ارزش ۹۲.۷ هزار 
میلیارد تومان )همت(، پرداخت کرده بود که نســبت به چهار ماهه نخست سال 

۱۴۰۲، ۶۳ درصد افزایش داشت.
باید اشاره داشت که میزان تفاوت در ارقام تعداد شرکت های دانش بنیان دریافت 
کننده تسهیلات به این علت است که برخی از این شــرکت ها ممکن است طی 
بازه های زمانی چند فقره تسهیلات دریافت کرده باشــند. بر اساس این آمار، در 
مرداد ماه امسال به ۷۸۸ شرکت دانش بنیان در قالب دو هزار و ۴۷ فقره، تسهیلاتی 

به ارزش ۳۱.۵ همت پرداخت شده است.
این در حالی است که شبکه بانکی، در مرداد ماه سال گذشته به ۷۰۸ شرکت دانش 
بنیان در قالب یک هزار و ۷۲۳ فقره، تسهیلات به ارزش ۱۸.۳ همت پرداخت کرده 
و که نشــان از افزایش ۷۱.۸ درصدی در ارزش پرداخت تسهیلات در مرداد ماه 

امسال نسبت به ماه مشابه در سال گذشته دارد.

اعطای ۵.۵ هزار میلیارد اعتبار مالیاتی به شرکت های 
حوزه ارتباطات

دبیر ستاد توسعه فناوری های اتصال پذیری و ارتباطات معاونت علمی از اعطای 
بیش از ۵.۵ هزار میلیارد ریال اعتبار مالیاتی به شرکت های دانش بنیان در یکسال 

و نیم اخیر خبر داد.
به گزارش مهر به نقــل از معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری، سید محمد کرباسی با بیان اینکه ستاد توسعه فناوری های اتصال پذیری 
و ارتباطات در راســتای حمایت از شــرکت های دانش بنیان، شتاب دهنده ها و 
پارک های علم و فناوری، اقدامات مؤثری انجام داده است، اظهار کرد: در این مدت با 
تمرکز بر شرکت های دانش بنیان از بیش از ۱۳۰ شرکت حمایت مالی شد. برگزاری 
۱۲ فراخوان با مشــارکت نهادهای همکار و داوری ۴۹۷ طــرح فناورانه از جمله 
مهم ترین فعالیت های ستاد بوده است که از مخاطبین حوزه صنعت و دانشگاه از 
حمایت های این ستاد برخوردار شده اند. همچنین ۴۳ بازدید میدانی و تخصصی از 
شرکت های دانش بنیان جهت حمایت و ارتقاء زیرساخت های تحقیقاتی مرتبط با 

مأموریت های ستاد انجام شده است.
وی به تسهیلات مالی اعطایی به شرکت های دانش بنیان اشاره کرد و افزود: بیش 
از ۵.۵ هزار میلیارد ریال اعتبار مالیاتی به شرکت های دانش بنیان تعلق گرفته و 
همچنین ۸۱ درخواســت از طریق ســامانه خدمت معاونت علمی برای دریافت 
تســهیلات تبصره ۱۸ به ارزش ۲۹۵ میلیارد ریال به ستاد ارائه شده است. از ۳۰ 
هسته نوپا و شرکت  دانش بنیان به میزان ۲۹۴ هزار و ۴۰۰ میلیون ریال حمایت 
شده و مبلغ دو هزار و ۸۳۰ میلیارد ریال نیز از شش آزمایشگاه خصوصی و دولتی و 

زیرساخت های تحقیق و توسعه حمایت مالی انجام شده است.
دبیر ستاد توسعه فناوری های اتصال پذیری و ارتباطات افزود: با توجه به اهمیت 
ارتقای ظرفیت های انسانی و ترویج فناوری در حوزه اتصال پذیری و ارتباطات گفت: 
برگزاری هفت رویداد ترویجی با حضور بیش از ۱۳۰۰ نفر و ۳۰ شرکت و همچنین 
برگزاری هشت رویداد توانمندسازی با حضور بیش از ۱۵۰۰ نفر و حمایت از ۲۰ 
نفر ذیل تحقیقات در دوره های تحصیلات تکمیلی و پســادکتری گام مهم ستاد 
در جهت ارتقای آگاهی و دانش عمومی در حوزه فناوری های ارتباطی بوده است.

دبیر ستاد توسعه فناوری های اتصال پذیری و ارتباطات اظهار داشت: در راستای 
تقویت زیرساخت های داخلی ستاد و سیاســتگذاری و برنامه ریزی و همچنین 
تســهیل همکاری های بین المللی با تدوین هفت آیین نامــه داخلی، چارچوب 
مشخصی را برای انجام امور ستاد فراهم کردیم و انعقاد هشت تفاهم نامه همکاری 
با نهادهای دولتی و بخش خصوصی زمینه همکاری متنوعی را فراهم کرده است، 
همچنین در همکاری با هشت نهاد خارجی توانسته ایم افق های جدیدی را برای 

توسعه فناوری های ارتباطی ایجاد کنیم.
به گفته او برگزاری ۳۶ نشست هم اندیشی و پنل خبرگانی با حضور بیش از ۱۰۰ 
متخصص و فناور در راستای تعامل گسترده و فرصتی برای تبادل نظر و ایده های 

نوآورانه در حوزه فناوری های ارتباطی از دیگر اقدامات ستاد بوده است.

قزوین رتبه نخست اقتصاد دانش بنیان کشور را به دست آورد
رییس پارک علم و فناوری قزوین از رتبه نخست این مرکز در حوزه اقتصاد دانش 
بنیان و همچنین ارتقای ۲۴ رتبه ای در کشور نسبت به مدت مشابه سال قبل خبر 
داد. به گزارش ایرنا، جعفر احمدی اظهار کرد: رتبه نخست استان قزوین بر اساس 
ارزیابی شاخص های ۱۰ گانه از جمله اقتصاد دانش بنیان، کارآفرینی، هیات های 
اندیشی ورز، افزایش تولید و صادرات دانش بنیان انتخاب شده که در سال گذشته 

در رتبه ۲۴ قرار داشت.
وی با بیان اینکه سطح علمی پارک علم و فناوری قزوین از سطح سه کشوری به 
۲ رسیده است، ادامه داد: فعالیت های پارک فناوری قزوین گسترده تر شده و می 
توانیم متخصصان بیشــتری جذب کنیم، این درحالی است که تنها پارک علم و 
فناوری سطح ۲ کشور هستیم که در برنامه ها و فعالیت های پارک علم و فناوری 
سطح یک حضور داریم. احمدی به حضور در طرح گرنت همساز وزارت علوم اشاره 
کرد و یادآور شد: در قالب این طرح وزارت علوم یک هزار میلیارد ریال را در اختیار 
۶ پارک علم و فناوری قرار داد تا با تســهیلگری، یک هزار ایده کاربردی و برتر به 
محصول تبدیل شود که در استان قزوین فراخوان های ایده پردازی و جمع آوری 

ایده ها انجام شده و در مرحله داوری و ارزیابی است.
به گفته این مسوول، در حال حاضر چهار مرکز رشــد در چهار شهرستان بزرگ 
قزوین فعال است و در حالی که پیش از این جزو سه استان ضعیف در ایجاد مراکز 

رشد بودیم و هیچ مرکز رشد و فناوری در شهرستان ها فعال نبود.
وی افزود: پارک علم و فناوری قزوین جزو ۶ استان کشور است که در طرح برش 
های اســتانی قرار گرفته و تفاهم نامه هایی ســه جانبه با معاونت علمی ریاست 
جمهور، استانداری قزوین و پارک علم و فناوری به امضا رسانده که در قالب آن ۱۳ 
هزار میلیارد ریال اعتبار برای ۲ سال جهت توسعه و تجاری سازی پروژه های دانش 
بنیان و فناوری در نظر گرفته شد. به گفته احمدی، این طرح ها براساس آمایش 
سرزمینی همچون هوشمند سازی دشت قزوین، کشــاورزی و مشاغل، توسعه 
صندوق های پژوهش فناوری و تقویت ایمنی جاده های استان و زیست محیطی و 
مدیریت پسماند فعال خواهند بود. رییس پارک علم و فناوری قزوین یکی از بزرگ 
ترین دستاوردهای پارک علم و فناوری استان قزوین را راه اندازی ۲ مرکز نمونه 
ساز و ساخت سریع محصولات عنوان کرد و گفت: در چند ماه گذشته خوشبختانه 
موفق شــدیم با حضور معاون پارک علم و فناوری ۲ مرکز فب لب )کارخانه های 
کوچک شده تولید سریع محصولات( افتتاح کنیم که در این مراکز صنایع و مراکز 
علمی و فناوری می توانند ایده خود را به نمونه محصولات تبدیل کرده و کارایی و 

ایرادات آنها را مورد بررسی قرار دهند. 

اخبار

رئیس پارک فناوری پردیس 
گفت: این مجموعــه با ایجاد 
زنجیره کاملی از استعدادیابی 
در دانشــگاه، تیم ســازی در 
قالب شتابدهنده ها، پذیرش 
استارتاپ ها در مرکز رشد و تاسیس شرکت های بزرگ، 

ارتباط بین صنعت و دانشگاه را محقق کرده است.
به گزارش ایرنا، مهدی صفاری نیا در بازدید مدیران یک 
گروه سرمایه گذاری از پارک فناوری پردیس با اشاره به 
فعالیت های این پارک در ۲۲ سال گذشته، اولویت پارک 
را ایجاد زیرساخت و محیط مناسب برای کسب و کارهای 
دانش بنیان دانست و افزود: پارک فناوری پردیس با ایجاد 
زنجیره کاملی از استعدادیابی در دانشگاه، تیم سازی در 
قالب شتابدهنده ها، پذیرش استارتاپ ها در مرکز رشد و 
تاسیس شرکت های بزرگ، ارتباط بین صنعت و دانشگاه 

را محقق ساخته است.
وی همچنین از برنامه های مختلف پارک فناوری پردیس 
برای کمک به رفع نیازهای فناورانه صنایع کشــور خبر 
داد و گفت: پارک فنــاوری پردیس به عنوان تنها پارک 
فناوری زیرمجموعه معاونت علمی ریاســت جمهوری، 
مزایای مختلفی را برای شــرکت های عضو مهیا کرده 

است.

صفاری نیا از تصویب ارتقای پــارک فناوری پردیس به 
منطقه بین المللی نوآوری ایران خبر داد و افزود: مطابق 
این مصوبه، مزایای قانونی مختلفی در اختیار شرکت ها و 

فناوران عضو منطقه و پارک قرار خواهد گرفت.
صفاری نیا از آمادگی پارک فناوری پردیس برای ایجاد 
کارگروهی بــرای همکاری بیــن دو مجموعه خبر داد 
و گفت: ایــن کارگروه برای تســهیل تعریف پروژه های 
بومی ســازی فناوری بین شــرکت های عضــو پارک و 
 شــرکت های عضو این گروه ســرمایه گذاری تشکیل 

می شود.
مدیرکل ارزیابی شرکت های دانش بنیان معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری نیز در این 
نشست با اشاره به تصویب قانون جهش تولید دانش بنیان 
گفت: یکی از بخش های ایــن قانون، اعتبــار مالیاتی 
تحقیق و توسعه است. ایمان اعیانی افزود: شرکت های 
سرمایه گذاری می توانند با استفاده از این بند قانونی، به 

سرمایه گذاری در شرکت های دانش بنیان اقدام کنند.
ابوذر ســروش مدیرعامل و فعال حوزه سرمایه گذاری 
نیز در این بازدید، با اشاره به موفقیت های پارک فناوری 
پردیس در رفع نیازهای صنایع گفت: شــرکت سرمایه 
گذاری ما با داشتن زیرمجموعه های مختلف در صنایع 
نیروگاهی، معدن، آهن و فولاد، لاســتیک، نفت و گاز، 
سیمان و ساختمان پذیرای شرکت های عضو پارک است.

وی افزود: تجربه پارک فناوری پردیس نشان می دهد که 
صنایع بزرگ باید به ســمت توسعه نرم رفته و به فضای 

فناوری و دانش بنیانی ورود کنند. ایــن ورود می تواند 
در ورود مســتقیم به ایــن حوزه یا ســرمایه گذاری در 

شرکت های دانش بنیان صورت گیرد.
ســروش همچنین از شــرکت های عضو این مجموعه 
سرمایه گذاری خواست تا با همکاری شرکت های عضو 
پارک فناوری پردیس نیازهــای فناورانه خود را تامین 
کنند. وی تشــکیل کارگروه همکاری پارک و شــرکت 
ســرمایه گذاری را اقدامی رو به جلو خواند و گفت: این 
کارگروه می تواند ارتباط بین شرکت های عضو و پارک 

فناوری پردیس را تقویت کند.

بخــش دیگــری از ایــن بازدید بــه حضــور مدیران 
شــرکت ســرمایه گذاری در نمایشگاه دســتاوردهای 
۳۵ شــرکت های دانش بنیان و فناور در حوزه معدن و 
برگزاری جلسات گفتگوی کســب و کارها با هم بود. بر 
اســاس اعلام پارک فناوری پردیس، بیش از ۷۰ نفر از 
مدیران شرکت سرمایه گذاری و مدیران شرکت های گهر 
زمین، گل گهر، چادرملو، کویرتایر، آســیانما، پتروامید 
آسیا، ســرمایه گذاری ســپه، امید تابان هور، سیمان 
 هرمــزگان و بهین ســازان امیدآفرین در ایــن بازدید 

حضور داشتند.

پارک فناوری پردیس ارتباط بین صنعت و دانشگاه را عملیاتی کرد

لزوم توسعه نرم در صنایع بزرگ
News kasbokar@gmail.com

یک شرکت دانش بنیان با بومی سازی و کاربردی کردن 
هیدروکلوییدها یا صمغ های ایرانی در حوزه صنعت غذا 
سبب ارتقا سلامت جامعه، تولید محصولات سالم و با 
کیفیت، ارزآوری و رشد صنعت غذایی کشور شده است.

به گزارش مهر به نقل از دبیرخانه آبادیران، محمدجعفر 
میری رییس هیئــت مدیره و مدیر تحقیق و توســعه 
شرکت دانش بنیان تولیدی بازرگانی کوشا فیدار آدلی 
ابتدا در خصوص محصولات و حوزه فعالیت این شرکت 
بیان کرد: ایران از لحاظ تولید صمغ و هیدروکلوییدها 
دارای رتبه چهارم در دنیا است. اما متأسفانه صمغ های 
ایرانی به صورت خام و با قیمت پایین از کشــور خارج 
می شوند. ایران در حوزه صنعت غذا از وارد کننده اصلی 
صمغ ها و هیدروکلویید از کشــورهای مختلف بوده و 
ســالیانه بالغ بر ۳۰ میلیون دلار ارز جهت تامین این 
هیدروکلوییدها فقط در حوزه صنعت غذا از کشور خارج 
می شود. همین مسئله این شــرکت را بر آن داشت که 
با تکیه بر دانش متخصصــان داخلی در خصوص بومی 
سازی و کاربردی کردن این هیدروکلوییدها گام های 

اساسی را بردارد.
وی افزود: یکی از هیدرو کلوییدهایی که این شــرکت 
در فاز اول اقدام به خالص ســازی و کاربردی کردن آن 
کرد، صمغ فارســی یا صمغ بادام کوهی بود مطالعات 
گسترده ای دراین شــرکت درخصوص نحوه تصفیه و 
خالص سازی این صمغ و نقش عملکردی این صمغ در 

صنعت غذا انجام شد. خوشبختانه با تلاش متخصصان، 
این شرکت به نوآوری های جدیدی در این حوزه نایل 

گردید.
بادام کوهی در زاگرس فراوان است و اغلب توسط افراد 
بومی آن منطقه که از وضعیت اقتصادی خوبی برخوردار 
نیســتند در فصول مختلف آن ها را برداشت می کنند. 
آن ها قبل از خرید این شرکت معمولا به قیمت بسیار 
پایین به واسطه ها می فروختند، اما این شرکت در دو 
سال گذشــته با قیمت بیشــتری صمغ فارسی )بادام 

کوهی( را از آن ها مستقیم خریداری می کند.
با توجه به ویژگــی منحصر به فرد بــودن این صمغ و 
توانایــی آن در ایجاد نقــش امولســیون کنندگی و 
قوام دهندگــی در محصولات لبنی، این شــرکت پس 
از خالص ســازی این صمغ و اکتیو کردن آن اقدام به 
استفاده از این صمغ در قوام دهنده های لبنی تولیدی 
خود و همچنین تولید انواع پودرهای لبنی خاص نمود 
و خوشبختانه برای تمامی تولیدات خود موفق به اخذ 
پروانه های بهداشتی شده است که می توان به موارد زیر 
اشاره کرد؛ ۱-انواع قوام دهنده لبنی شامل قوام دهنده 
خامه، قوام دهنده دوغ، قوام دهنده ماست همزده، قوام 
دهنده پنیر خامه ای بر پایه صمغ های ایرانی و ۲- تولید 
پودر های لبنی خاص شامل پودر دوغ، پودر ماست، پودر 

پنیر و پودر بستنی.
وی ادامه داد: در خصوص ایــن پودرهای خاص لبنی 

می توان به این موضوع اشــاره کرد که در حال حاضر 
حدود ۷۰ برند مختلف در حوزه شیر خشک و صادرات 
آن فعالیت دارند. شــایان ذکر است که شیرخشک به 
عنوان یک کالای عمومی جهت کاربردهای مختلف در 
صنعت غذا استفاده می شود و عملا صادرات شیرخشک 
شبیه صادرات نفت خام می باشد که ارزش افزوده زیادی 
برای کشور ندارد چرا که گاها رقبای قدر خارجی در این 
حوزه عملا جایگاه بهتری دارند و بــه دلیل تحریم ها، 
مصرف کنندگان خارجی بیشتر ترجیح می دهند که 
از شیرخشک های خارجی استفاده نمایند و تنها تمایز 
فروش شیرخشــک ایرانی قیمت پایین آن به نسبت 

شیرخشک خارجی است.
این شرکت با توجه به تجربه و دانش متخصصان خود 
برای خروج از این چالش و جلوگیری از خام فروشــی 
اولین بار در ایران اقدام به تولید و فرمولاســیون انواع 
پودرهای لبنی خاص با ویژگی های هر فراورده نمود که 
تولید این فراورده ها در این شرکت به دلیل متمایز بودن 
و کاهش قیمت تمام شــده و افزایش کیفیت محصول 
تولیدی برای مصرف کنندگان نهایی از استقبال خوبی 

برخوردارشده است.
محمدجعفر میری در خصوص بزرگ ترین یا مهم ترین 
دستاورد این مجموعه بیان کرد: این مجموعه با همت و 
تلاش خود و تکیه بر متخصصان صنعت غذا برای اولین 
بار به کاربردی سازی و استفاده از صمغ های ایرانی اقدام 

کرده که می تواند با توجه به تنوع صمغ های ایرانی در 
آینده نزدیک به خودکفایی در حوزه واردات صمغ های 
خــاص و کاربردی صنعت غذا در کشــور نایل شــد و 
همچنین به ایجاد ارزش افزوده در صادرات فراورده های 

خاص پودری لبنی اشاره کرد.
وی در خصــوص رقم اشــتغال زایی مســتقیم و غیر 
مستقیم ایجاد شــده توســط این مجموعه گفت: در 
مجموعه ما به صورت مستقیم برای ۲۰ نفر اشتغالزایی 
ایجاد کرده ایم و غیرمستقیم حدود ۳۰ نفر با ما همکاری 

می کنند.
میری در خصــوص کاربرد محصولات خــود در حوزه 
مناطق کمتربرخوردار اظهار داشتند: ما در دو مورد با 
مناطق کمتربرخوردار در ارتباطیم؛ یکی خرید و فراوری 
شــیرخام که عمدتا از دامداری ها در مناطق روستایی 
جمع آوری می شود. دوم »صمغ فارسی« که از مناطق 
روستایی جمع آوری می شود. ما با قیمت بیشتری صمغ 

را از افراد محلی خریداری می کنیم.
میری در خصــوص نیازمندی های مجموعــه افزود: 
در حــال حاضر محصولات این شــرکت از اســتقبال 
خوبی در بازارهای داخلی و خارجی مواجه شده است 
و برای گسترش مجموعه، افزایش ظرفیت تولید، قطع 
وابســتگی به واردات و بالطبع ایجاد اشــتغال پایدار و 
حمایت از اقشار آسیب پذیر نیاز به تسهیلات کم بهره 

و مناسب داریم.

رئیس انجمن ملی هوش مصنوعی با اشاره به تعریف مشاغل 
جدید با توســعه هوش مصنوعی گفت: موضــوع آگاهی، 
امکان سنجی، استقرار و استفاده از هوش مصنوعی در آینده 
نزدیک برای اکثر مشــاغل اجتناب ناپذیر است و بر همین 
اســاس باید دوره های مهارتی را برای کارفرمایان، سرمایه 

گذاران، کارگران و کارکنان تعریف کنیم.
به گزارش ایرنا، هوش مصنوعی به عنوان هوشی که در انواع 
ماشین ها و ابزارآلات الکترونیک وجود دارد، در مقابل هوش 
انسان  امروزه در بسیاری حوزه ها نقش افرینی می کند. هوش 
مصنوعی از دهه ۵۰ میلادی و زمانی که مطرح شد و جایگاه 
دانشگاهی یافت تا امروز فراز و فرودهای مختلفی را طی کرده، 
به فضاهای دانشگاهی راه یافت، عده ای با آن موافقت و عده ای 
مخالفت کردند و برخی مانند هر فناوری جدید دیگری آن را 
شامل فرصت ها و تهدیدهای متنوع دانستند.  اما در نهایت این 
فناوری نیز مانند بقیه فناوری ها خود را به جوامع بشری اثبات 
کرد و امروزه کاربست آن در همه بخش های مختلف زندگی 
همچنین تحولات سریع این فناوری باعث شده کشورهای 
مختلف برای سرمایه گذاری در آن و تدوین و تصویب قوانین 

مرتبط این حوزه با هم رقابت کنند.
تدوین، تصویب و ابلاغ سند ملی هوش مصنوعی همچنین 
تشکیل سازمان ملی هوش مصنوعی از جمله اقدامات تقنینی 
در زمینه توســعه هوش مصنوعی در ایران بوده است. البته 
اخبار دیگری در مورد تخصیــص بودجه های قابل توجه به 
این حوزه هم هرازگاهی منتشر می شود؛ مانند جذب ۵ هزار 
میلیارد تومان اعتبار برای توســعه زیرساخت ها و کمک به 

شرکت های فعال در این زمینه، یا تخصیص ۳ هزار و ۵۰۰ 
میلیارد تومان. علاوه بر این اقدامات و توجه به اهمیت هوش 
مصنوعی، مقام معظم رهبری هم که همیشه بر توسعه علمی 
و فناوری کشــور تاکید دارند در دیدار اخیر با اعضای هیات 
دولت به موضوعات و اولویت های مختلفی اشــاره کردند، 
ایشان همچنین با اشاره به موضوع هوش مصنوعی فرمودند: 
من مسئله ی هوش مصنوعی را مطرح کنم که یک بار دیگر 
هم در آن جلسه ی تنفیذ اشاره ای کردم. ببینید، امروز هوش 
مصنوعی با یک شتاب حیرت دهنده ای ]دارد پیش میرود[؛ 
یعنی انسان متحیر میشود از شتابی که این فناوری عجیب 
در دنیا پیدا کرده و دارد پیش می رود. خب الان دستگاه های 
ـ از هوش مصنوعی دارند  ـ نظامی و غیر نظامی ـ مختلف ما ـ
استفاده میکنند، بهره برداری میکنند، امّا این ما را فریب ندهد. 
در مسئله ی هوش مصنوعی، بهره بردار بودن امتیاز نیست؛ 
این فنّاوری لایه های عمیقی دارد که باید بر آن لایه ها مسلّط 
شــد. بیانات مقام معظم رهبری و اهمیت هوش مصنوعی 
و تحولات ســریع  آن در جهان، همچنین وضعیت سازمان 
ملی هوش مصنوعی و ضرورت انتشار اساسنامه آن طی بازه 
زمانی سه ماهه بعد از تشکیل سازمان، دلیل خوبی بود تا با 
محمدهادی زاهدی رئیس انجمن هوش مصنوعی گفت وگو 
کنیم. وی استادیار دانشگاه صنعتی خواجه نصیرالدین طوسی 
و مــدرس رشــته های داده کاوی، کلان داده، تحلیل داده، 
شبکه های عصبی، محاسبات نرم و علاقه مند به تحقیق در 

حوزه های پردازش زبان طبیعی و هوش مصنوعی است.
این گفت وگو در دو بخش تنظیم شده و زاهدی در بخش اول 

به سوالات ما در مورد سند ملی هوش مصنوعی و سازمان ملی 
هوش مصنوعی پاسخ داد، برداشت خود را از سخنان مقام 
معظم رهبری در مورد ضرورت وارد شدن به لایه های عمیق 
هوش مصنوعی تبیین کرد و انتقــادات انجمن ملی هوش 
مصنوعی را به عنوان گروه ذی نفــع و غیردولتی این حوزه 

نسبت به هوش مصنوعی با ما درمیان گذاشت.
در بخش دوم این گفت وگو سوالات معمول و متداول مردم 
عادی را از وی پرسیدیم؛ اینکه آیا توسعه هوش مصنوعی و 
کاربست بیشتر آن در کشور موجب بیکاری گروه های شغلی 
خواهد شد و آیا هوش مصنوعی جایگزین انسان می شود و در 
اینصورت چه باید کرد؟ وی در پاسخ به این سوالات ابتدا به 
تعریف و نیاز بازار کار به مشاغل جدید اشاره و تاکید کرد باید 
دوره های مهارتی مرتبط با هوش مصنوعی را برای رده های 

مختلف شغلی تغریف کنیم تا از این بازار بیشتر عقب نمانیم.
یک سوال در ذهن مردم عادی در مورد هوش مصنوعی این 
است که با توسعه هوش مصنوعی بسیاری مشاغل از بین می 
رود و افراد بیکار می شــوند، چقدر این موضوعات درست و 

علمی است؟
به عنوان رئیس انجمن ملی هوش مصنوعی اطمینان می دهم 
هوش مصنوعی باعث بیکاری نخواهد شد، اما یقینا مشاغل را 
جابه جا خواهد کرد. همچنین تا ۵ سال آینده کشور به حداقل 
۱۰۰ هزار نفر نیروی متخصص حوزه دیجیتال در حوزه هایی 
مثل مهندســی نرم افزار، مدیریت پروژه فناوری اطلاعات، 
روش شناسی  چابک، مهندسی داده، تجزیه و تحلیل داده، 
بازاریابی دیجیتال، طراحی یوایکس و یوآی UX/UI، راهبر 

 ،DevOps ،محاسبات ابری، مدیریت امینیت اطلاعات و داده
مدیر ارشد دیجیتال، مدیر تحول دیجیتال، تحلیلگر کسب و 
کار، مدیر ساخت و تولید محصول/خدمت دیجیتال و موارد 
دیگر نیاز دارد. دولت استرالیا اعلام کرده است تا سال ۲۰۳۰ 
حداقل نیاز به ۲۰۰ هزار فرصت شغلی جدید مرتبط با حوزه 
فناوری های دیجیتال است. انگلیس هم اعلام کرده تا سال 

۲۰۲۷ نیازمند ۱۰۰ هزار فرصت شغلی جدید است.
گزارش دانشگاه استنفورد از وضعیت مشاغل حاکی از افزایش 
درخواست و آگهی های استخدامی نیروی ماهر در حوزه هوش 
مصنوعی و در برخی تخصص ها؛ از جمله یادگیری ماشین، 
هوش مصنوعی مولد، رباتیک، تشــخیص تصویر بصری و 
بینایی ماشین، شبکه های عصبی، ماشین های خودمختار 

و خودران، پردازش زبان طبیعی و هوش مصنوعی است.
هوش مصنوعی بازارهای جدید و فرصت های نوینی ایجاد 
خواهد کرد و نه تنها باعث بیکاری نخواهد شد؛ بلکه باعث ایجاد 
فرصت های جدید شغلی خواهد شد. مثالی در این زمینه، 
فروشگاه های دیجیتال هســتند که راه اندازی و بعد توسعه 
آنها نه تنها نیاز به ارائه خدمــات را کم نکرد؛ بلکه به افزایش 
فروش کمک و بسیاری هزینه های رفت وآمد و حمل و نقل و 
واسطه گری را حذف کرد. اما این در سطح تحصصی مشاغل 
مرتبط با هوش مصنوعی است، برای نمونه برخی نویسنده ها 
اکنون از بابت شــغل خود نگرانی دارند؛ زیرا افراد عادی هم 
با ابزارهای موجود هوش مصنوعی می توانند نویسندگی یا 
فیلمنامه نویســی کنند و به این شکل حقوق نویسنده ها از 

بین می رود؟

طبق گــزارش»ان پــی آر« مدیران ارشــد اجرایی و 
کارمندان تیک تاک از اعتیادآوربودن ویژگی های اپ 

و تاثیر منفی آن بر سلامت ذهنی کاملا آگاه بوده اند.
به گزارش مهر به نقــل از انگجت، ســازمان ان پی آر 
اسنادی مربوط به شکایت دادستانی کل ایالت کنتاکی 
را بررسی کرده اســت. این درحالی است که ۱۳ ایالت 
آمریکا هفته گذشــته از این شبکه اجتماعی شکایت و 
آن را متهم کرده اند به اشتباه اعلام کرده استفاده از آن 

برای کاربران جوان ایمن است. راسل کلمن دادستان 
کل ایالت کنتاکی معتقد است این اپ طوری طراحی 
شده تا اعتیادآور باشد و کودکانی را هدف می گیرد که 

هنوز در مرحله عدم توانایی »خود کنترلی« هستند.
اکثر اسناد ارائه شده به دادگاه برای این شکایت اصلاح شده 
بودند اما اسناد ایالت کنتاکی اصلاحات کاملی نداشت. به نظر 

می رسد تحقیق تیک تاک نشان دهنده استفاده وسواسی از 
اپ با انبوهی از تاثیرات منفی مانند از بین رفتن مهارت های 
تحلیلی، تشکیل حافظه، تفکر زمینه ای، مکالمات عمیق، 

همدلی و همچنین افزایش اضطراب همراه است.
حتی مدیران ارشد تیک تاک می دانستند استفاده زیاد 
از اپ می تواند به اختلال در خواب، کار و وظایف مدرسه 

و حتی ارتباط با نزدیکان منجر شــود. طبق گزارش ها 
مدیران شرکت می دانستند ابزار مدیریت زمان اپ کمک 
چندانی به دور ماندن کودکان از آن نمی کند. هرچند این 
ابزار به طور پیش فرض محدودیت زمانی روزانه ۶۰ دقیقه 
استفاده برای کودکان و نوجوانان تعریف کرده اما کاربران 
جوان حدود ۱۰۷ دقیقه روزانه صرف اپ می کردند. این 
رقم فقط ۱.۵ دقیقه کوتاه تر از متوسط ۱۰۸.۵ دقیقه ای 

استفاده از اپ قبل از ارائه این ابزار است.

بومی سازی قوام دهنده های صنعت غذا

هوش مصنوعی کسی را بیکار نخواهد کرد

تیکتاککودکانرامعتادمیکند
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سبکزندگي

دبيــر اتحاديــه  توليدكننــدگان و 
صادركنندگان صنايع نســاجي با بيان 
اينكه با برگــزاري دومين نمايشــگاه 
تخصصي پوشاك ايران قصد داريم تابوي 
بي كيفيتــي كالاي ايراني را بشــكنيم، 
گفت: بايد از هنر و توليد ايراني حمايت شــود و مردم با اعتماد به 
توليدكنندگان داخلي از كالاهاي ايراني داراي شناسنامه و استاندارد 

استفاده كنند. 
مهدي يكتا با اعــام اينكه اعمال تعرفه ترجيحــي براي واردات 
محصولات نساجي ترك به ايران به ضرر توليد داخل است، گفت: 
درصورت حمايت از صنعت نساجي امكان صادرات 3 ميليارد دلاري 

فراهم خواهد شد. 
مهدي يكتا در يك نشست خبري با انتقاد از انعقاد قرارداد اعمال 
تعرفه ترجيحي براي واردات محصولات نســاجي تركيه به ايران، 
اظهار داشت: صنعت پوشاك ايران طي سال هاي اخير رشد مناسبي 
نداشته و حجم واردات و قاچاق به كشــور بالا بوده است، عاوه بر 
اين، ركود پس از افزايش نرخ ارز نيز اوضاع را بدتر از قبل كرده است. 
وي تصريح كرد: تعرفه واردات پوشــاك به كشور 100 درصد بود 
كه با توجه به قرار گرفتن پوشاك در گروه دهم كالايي، اين تعرفه 
به 200 درصد رســيد و حال نيز با اعمال 40 درصد تخفيف بابت 
تعرفه ترجيحي، تعرفه اعمالي براي واردات محصولات نساجي 120 

درصد خواهد بود. 
 يكتا بــا بيــان اينكه بــازار پوشــاك ايــران يــك بــازار 7 تا 
8 ميليارد دلاري است، افزود: 80 درصد نياز بازار از طريق واردات 
تامين مي شود و يك بازار 5 ميليارد دلاري به واردات اختصاص دارد. 
وي با بيان اينكه تعرفه ترجيحي شامل واردات ماشين آلات نساجي 
نمي شود، گفت: اين تعرفه شامل واردات نخ فرش، پارچه، پوشاك 

و فرش ماشيني است. 
به گفته دبير اتحاديه توليدكنندگان محصولات نساجي، طي 2 سال 
اخير ظرفيت توليد كارخانه هاي نساجي و پوشاك كشور به نصف 
رســيده و اعمال تعرفه ترجيحي واردات نيز اين ظرفيت را بازهم 

كاهش خواهد داد. 
وي با اشاره به بالا بودن هزينه توليد در ايران، گفت: توليدات ايراني 
در محصولات باكيفيت متوســط به بالا به راحتــي قابل رقابت با 
محصولات خارجي است اما اين رقابت در زمينه توليدات با كيفيت 
متوسط به پايين، بســيار سخت اســت زيرا حجم زيادي كالاي 

استوك و درجه دوم از تركيه و چين به ايران وارد مي شود. 
وي توضيح داد: حدود 60 تا 70 درصد پوشاك خارجي از چين و 
30 تا 40 درصد نيز از تركيه به كشور وارد مي شود و توليد كنندگان 
خارجي از مشــوق هاي قابل توجهي براي صادرات محصول خود 

برخوردار هستند. 
يكتا در پاسخ به اين سوال كه با توجه به كاهش قيمت نفت و لزوم 
افزايش صــادرات غيرنفتي و براي جلوگيري از خــروج ارز در اثر 
اعمال تعرفه ترجيحي واردات پوشــاك، چه اقدامي براي افزايش 
صادرات مي توان انجــام داد، گفت: در حال حاضر با مشــكل بالا 
بودن حجم قاچاق محصولات نســاجي به كشور روبه رو هستيم و 
درواقع توليد كننده داخلي براي صادرات ابتدا بايد با رقباي خارجي 

خود رقابت كند. از طرفي هر چقدر تامين نياز بازار داخل از طريق 
توليدات ايراني افزايش يابد، از خروج ارز جلوگيري خواهد شد. 

وي ادامه داد: براي بهبــود صادرات بايد روابط سياســي ايران با 
كشورهاي ديگر بهبود يابد و حمايت هايي مانند جوايز صادراتي از 

طرف دولت به توليد كنندگان اعطا شود. 
وي افزود: در حال حاضر توليد كنندگان ترك از ماليات 18 درصدي 
معاف هستند و ضمن برخورداري از جوايز صادراتي، با مشكل نقل 
و انتقال پول به كشورهاي ديگر نيز روبه رو نيستند و به همين دليل 
صادرات نساجي و پوشاك تركيه به 25 ميليارد دلار رسيده است. 

دبيــر اتحاديــه  توليدكننــدگان و صادركننــدگان صنايــع 
نســاجي تصريح كرد: در ايــران در بهترين شــرايط در ســال 

88 ميــزان صادرات پوشــاك كشــور بــه 250 ميليــون دلار 
 رســيد اما در حــال حاضر ايــن رقم 30 تــا 35 ميليــون دلار

 است. 
وي ادامه داد: كل صادرات صنعت نساجي نيز در سال 88 معادل 
775 ميليون دلار بود امــا پس از ايجاد برخــي محدوديت هاي 

بين المللي، اين عدد كاهش پيدا كرد. 
به گفته يكتا، با توجه به ظرفيت نصب شــده در صنعت نســاجي 
درصورت حمايت از اين صنعت امكان صادرات 3 ميليارد دلاري 

فراهم خواهد شد. 
وي در ادامه با اشاره به برگزاري دومين نمايشگاه تخصصي پوشاك 
ايران در 12 تا 15 بهمن ماه، گفت: اين نمايشگاه در فضاي 3 هزار 

مترمربعي و با حضور بيش از 50 توليد كننده پوشاك داخلي برگزار 
مي شود. 

يكتا ادامه داد: همزمان با اين نمايشگاه، نمايشگاه پوشاك تركيه 
نيز در ايران برگزار مي شــود كه براي برگزاري آن تبليغات زيادي 
صورت گرفته و وزارت صنعت نيز از برگزاري اين نمايشگاه حمايت 

كرده است. 
وي با بيــان اينكــه بيــش از 70 درصد بــازار پوشــاك ايران 
بــه محصــولات وارداتــي اختصــاص دارد، گفت: عمــده اين 
كالاها به صــورت قاچــاق بــه كشــور وارد مي شــوند و بيش 
 از 50 درصــد آنها بــه چين و بعــد از آن نيــز به تركيــه تعلق

 دارند. 

ضرر توليد كنندگان داخلي از تعرفه ترجيحي واردات محصولات نساجي ترك

تابويبيكيفيتيكالايايرانيشكستهميشود

در حالي كه معدن فيروزه نيشــابور 
بزرگ ترين معدن فيروزه جهان است، 
سنگ هاي درخشــان اين معدن به 
نــام و كام ترك ها در جهــان تجارت 
مي شود. همچنين به دليل نبود علم، 
هنوز با فناوري قديمي و با استفاده از مواد منفجره، عمليات 
اســتخراج صورت مي گيرد كه باعث كاهش ارزش اين سنگ 

گران بها مي شود. 
در حال حاضــر 4 ميليارد تــن ذخيره ســنگ هاي تزئيني 
در ايــران وجود دارد كه ســالانه بيــش از 13/5ميليون تن 
توليد دارند. ايران بعد از هند و برزيل، ســومين توليد كننده 
ســنگ هاي تزئيني قلمداد مي شود و ســابقه درخشاني در 
اين حوزه به ويژه فيروزه نيشــابور دارد، ســنگ هاي تزئيني 
در تمام استان هاي ايران از جمله آذربايجان شرقي، اصفهان، 
آذربايجان غربي، خراســان جنوبي و رضوي، فارس، مركزي، 
همدان، سيســتان و بلوچســتان و زنجان يافت مي شود. با 
اين وجود تجارت فيروزه ايراني از قديم الايام در تركيه انجام 
مي شــد و از همان زمان تاكنون نام »توركيوس« را در جهان 
كسب كرده است. در همين راستا بهروز برنا، معاون اكتشاف 
سازمان زمين شناسي و اكتشــافات معدني به ايسنا گفت: 6 
ذخيره ســنگ هاي قيمتي و نيمه قيمتي در ايران وجود دارد 
 كه مهم ترين معدن سنگ هاي قيمتي ايران مربوط به فيروزه

 نيشابور است. 
وي با بيــان اينكه ايــران در زمينــه  ســنگ هاي قيمتي و 
نيمه قيمتي به رتبه اي در جهان دست نيافته است، اظهار كرد: 
كشف فيروزه توسط كشــور هاي ايران و مصر بوده و با وجود 
اينكه ايران يكي از مهم ترين كاشــفان فيــروزه بوده، اكنون 

فيروزه ايراني به نام تركيه رقم خورده است. 

  ارزش افزوده ۱۳۰۰ برابري 
درحالي كه بزرگ ترين معدن فيــروزه جهان به جهت فقدان 
علم هنوز با تكنولوژي قديمي و با استفاده از مواد منفجره به 
استخراج مشغول بوده و از اين رهگذر صدمات جبران ناپذيري 
را به معدن وارد مي آورد، در كشورهايي همچون آمريكا و هند 
كه معادن آنها از لحاظ كيفيت در مقابل فيروزه نيشابور حرفي 
براي گفتن ندارد، اســتخراج با روش هاي علمي باعث شــده 
تا هر روزه شــاهد ارزش افزوده در محصولات استخراج شده 
آنها باشيم. اســتفاده از انفجار براي استخراج فيروزه نيشابور 
باعث وارد آمدن آســيب به رگه هاي فيروزه و شكسته شدن 
و كوچك تر شدن ســنگ هاي فيروزه اي به دست آمده شده 
است، به گونه اي كه استخراج سنتي فيروزه موجبات كاهش 
شــديد قيمت اين محصول با ارزش را فراهم آورده اســت. 
آمريكا توانسته اســت با اســتفاده از تكنولوژي پيشرفته در 
اســتخراج فيروزه و بازاريابي مناسب، ســنگ فيروزه معادن 
آريزونا را كه از نظر كيفيت قابل مقايســه با ســنگ فيروزه 
نيشابور نيســت تا 30 برابر قيمت در جهان به فروش برساند 

و اين در حالي اســت كه با اســتفاده از تكنولوژي هاي نوين 
 در هنگام اســتخراج و بازاريابي مناســب، فيروزه نيشابور تا 

1300 برابر قيمت سنگ خام ارزش گذاري خواهد شد. 

  مصرف ۹۰ درصدي فيروزه در داخل كشور
با وجود اينكه از فيروزه نيشــابور به عنــوان بهترين فيروزه 
جهان نام برده مي شــود اما مصرف ۹0 درصدي آن در داخل 
كشور و محدود شــدن صادرات اين كالا به صورت توريستي 

موضوعي اســت كه بايد از ســوي متوليان اين بخش مورد 
توجه قرار گيرد. در ســنگ هاي خام فيروزه معمولا در 2 نوع 
اصلي، فيروزه عجمي و فيروزه شجري دسته بندي مي شوند و 
از آنجايي كه تراش فيروزه به ظرافت بالايي نياز دارد مهارت 
فيروزه تراشان نيز در مرغوبيت و در نتيجه تعيين قيمت اين 
سنگ نقش اساسي دارد. قيمت ها بســته به اندازه و كيفيت 
ســنگ متفاوت بود، به گونــه اي كه قيمت اين ســنگ ها از 
 حدود 5 هزار تومان شروع شــده و در برخي موارد به حدود 

40 ميليون تومان نيز مي رسد. 

  عوامل موثر در قيمت فيروزه
4 فاكتور در تعيين قيمت فيروزه موثر اســت كه در ابتدا بايد 
به رنگ آن اشاره كرد، به گونه اي كه شفافيت و پررنگ تر بودن 
بودن رنگ آبي فيروزه يكي از مهم ترين عوامل تعيين قيمت 
اســت. دومين فاكتور، يك دستي سنگ اســت كه اصطاحا 
در سنگ فيروزه به آن پاكي گفته مي شــود. همچنين سايز 

سنگ نيز ديگر عامل تاثيرگذار در تعيين قيمت است كه سايز 
بزرگ تر به معناي قيمت بيشتر خواهد بود. آخرين فاكتور نوع 
تراش است كه بســته به ظرافت و دقت به كار گرفته شده در 
تراش سنگ روي قيمت تاثير مستقيم دارد. البته بايد توجه 
داشت كه تمامي اين عوامل در تعيين قيمت سنگ موثر است 
اما قيمت گذاري فيروزه بر اساس اســتاندارد خاصي صورت 
نگرفته و تمام قيمت ها به صورت تجربي و با درصدي خطا از 

سوي گوهرشناس انجام مي گيرد. 

سهم اندك بازارهاي صادراتي از معادن فيروزه

تجارتفيروزهايايرانبهكامتركها



6

I N FO@biznews. ir

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3135 سه شنبه 24 مهرماه1403

کشاورزي

مديــركل دفتــر بهبــود كيفيــت، 
فــرآوري و توســعه بــازار آبزيــان 
ســازمان شــيلات گفــت: دربــاره 
اينكــه برخــي از مصرف كننــدگان 
محصــولات  بــالاي  قيمــت  از 
فرآوري شــده گله دارند، اضافه كرد: زماني كــه براي توليد 
محصولــي جديــد ســرمايه گذاري هايي شــود و روي اين 
محصــول اقداماتي صــورت بگيــرد، آن را محصــول داراي 
 ارزش افــزوده بالاتر مي گوينــد كه اين محصــولات قيمت 

بالاتري هم دارند. 
عيسي گلشاهي با اشاره به اينكه ما هر كيلوگرم قزل آلاي كامل 
را در بازار به قيمت ۱۳ تــا ۱۴ هزار تومان خريداري مي كنيم، 
اضافه كــرد: زمان پاك كــردن اين ماهي درصــدي از آن به 
 شكل سر، دم، استخوان و غيره دورريز مي شــود اما ما بدون 
در نظر گرفتن اين موضوع به نظرمــان مي آيد اگر اين ماهي 
فيله و به قيمت هر كيلوگرم ۱۹ هزار تومان عرضه شود خيلي 
گران است. وي افزود: در حالي كه اگر هزينه دستمزد، زماني كه 
براي پاك كردن ماهي صرف شده، دورريزهايي كه ديگر وجود 
ندارد و راحتي مصرف اين محصولات را در نظر بگيريم متوجه 
 مي شــويم كه محصولات مذكور خيلي هم مقــرون به صرفه 

هستند. 

تيلاپياسرانهمصرفآبزيانرادرايرانبالاميبرد
گلشاهي با بيان اينكه افزايش توليد محصولات فرآوري شده به 
كاهش قيمت تمام شده آنها كمك مي كند، اضافه كرد: موضوع 
بعدي در كنار تنوع محصول اين است كه بتوانيم ماهي را به عنوان 
يك محصول ذائقه پسند و اقتصادي در فرهنگ مردم جا بيندازيم. 
اگر اين اتفاق رخ دهد با توجه به اينكه سرعت رشد مصرف مان 
نسبت به ميانگين جهاني بالاتر است، به سرعت مي توانيم خود 
را به ميانگين هاي جهاني در زمينه مصرف آبزيان برسانيم. وي 
با بيان اينكه در اين راستا مي توان روي توليد محصولات داراي 
ارزش افزوده كار كــرد، ماهي ها را طعم دار كــرد و غيره، اظهار 
داشت: ايجاد تنوع گونه اي بيشتر و فراهم آوردن بستري كه مردم 
به راحتي بتوانند به انواع آبزياني كه برايشان قابل پسندتر است، 
دسترسي پيدا كنند از جمله اين موارد است. گلشاهي ادامه داد: به 
عنوان مثال ماهي تيلاپيا يكي از ماهي هايي است كه سبب شده 
سرانه مصرف آبزيان در كشور با سرعت بيشتري افزايش يابد و 

 ميزان توليد آن تا سال ۲۰۳۰ در جهان به حدود ۱۵ ميليون تن 
مي رسد.  وي با بيان اينكه كيفيت لاشــه اين ماهي به گونه اي 
است كه به راحتي مي تواند با مرغ كه خاصيت طعم پذيري بالايي 
دارد، رقابت كند، گفت: علاوه بر اين ماهي شانك كه حدودا از يك 
ماه و نيم پيش وارد بازار شــده تقريبا خصوصياتي مانند تيلاپيا 
دارد اما جزو گروه ماهيان دريايي آب شــور محسوب مي شود. 
گلشاهي، ميزان مصرف سرانه محصولات شــيلاتي در كشور 
را حدود 8/۵ كيلوگرم و نصف مقاديــر بين المللي اعلام كرد و 
 اظهار داشت: آمار بين المللي مصرف سرانه محصولات شيلاتي 
۱6/8 كيلوگرم اســت.  وی با بيان اينكه مقايســه عدد مصرف 
سرانه آبزيان در كشور با عدد ميانگين جهاني، مقياس درستي 
نيســت و براي اينكه بگوييم مردم ايران ماهي خور هســتند يا 
خير، اظهار داشت: مردم يك كشور به آن نوع پروتئين حيواني 
گرايش پيدا مي كنند كه در كشورشــان بيشتر توليد مي شود، 
به عنوان مثال ميزان مصرف ســرانه آبزيان در كشــوري مانند 
مالديو كه درآمد ســرانه بالايي ندارد، حدود ۱۲۰ كيلوگرم در 
 سال اســت چراكه ماده پروتئيني قابل دسترس در آنجا چيزي 

جز آبزي نيست. 

30درصدازپروتئينمصرفيبايدازآبزيانتامين
شود

گلشاهي با اشاره به تنوع توليد پروتئين حيواني در كشور افزود: 
در ايران گوشت قرمز و مرغ توليد مي شود، ضمن اينكه به خاطر 
ويژگي هاي اقليمي و جغرافيايي به ويژه در مناطق دور از ساحل، 
ذائقه مردم از گذشته هاي خيلي دور با دام و طيور آشناست. وي 
اضافه كرد: با تمام اين ويژگي هاي فرهنگي ما در حال حاضر 
به دنبال ترويج مصرف ماهي به عنوان غذاي ســالم در ميان 
مردم هستيم كه به اين شكل از هزينه هاي درماني و بهداشتي 
جلوگيري كنيم. گلشاهي افزود: طبق اعلام سازمان بهداشت 
جهاني، اگر كشوري مي خواهد سلامت  مردمش را حفظ كند، 
بايد ۳۰ درصد از مجموع پروتئين هــاي حيواني كه مردم آن 
كشــور دريافت مي كنند به آبزيان اختصاص داشته باشد. اين 
مقام مسئول در سازمان شيلات كشور اظهار داشت: در گذشته 
فرهنگ استفاده از آبزيان چندان ميان مردم رايج نشده بود و 
اين مساله به ويژه در استان هاي غيرساحلي بيشتر مشهود بود. 
وي اضافه كرد: اقداماتي كه در اين زمينه انجام شد، فعاليت هاي 
فرهنگي كه صورت گرفت و همكاري مطلوبي كه صدا و سيما 

 با ما در اين زمينه داشــت سبب شــد تا مردم به تدريج با اين 
محصولات آشنا شوند.

 گلشــاهي با بيان اينكه حدود ۴ تا ۵ سال قبل ما بايد به مردم 
مي گفتيم ماهي اين خواص را دارد و به دليل اين خواص غذايي 
براي سلامتي مفيد اســت بنابراين آن را مصرف كنيد، گفت: 
در حال حاضــر ديگر احتياجي به گفتن نيســت و اكثر مردم 

با خواص آبزيان آشنا هســتند. اين مقام مسئول در سازمان 
شــيلات كشــور افزود: زماني كه چنين اتفاقي رخ داد ما بايد 
محصولات متنوع در اختيار مردم قــرار مي داديم، چرا كه تا 
پيش از اين مســاله، هدف گذاري ما فقط اين بــود كه توليد 
را به حدي برســانيم كه پاســخگوي نياز مردم باشد و پس از 
آن رويكردمان به ســمت كيفي تر كــردن محصولات رفت. 

گلشــاهي با بيان اينكه امروزه بسته بندي و عرضه محصولات 
شــيلاتي در فروشگاه ها نســبت به گذشــته كاملا متفاوت 
است، گفت: تنوع محصولات نســبت به قبل بسيار زياد است 
و انواع سوخاري هاي ماهي، ســوخاري هاي ميگو، ميگوهاي 
 طعم دار شــده و انواع و اقسام محصولات بســته بندي شده را 

در بازار مشاهده مي كنيم. 

مديركل دفتر بهبود كيفيت، فرآوري و توسعه بازار آبزيان سازمان شيلات

خريد فيله ماهي مقرون به صرفه است

محمود حجتي، وزير جهاد كشــاورزي در نامه اي به 
استانداران مرزي كشور با اشاره به اينكه مجوزي براي 
واردات ميوه به ويژه مركبات صادر نشده، بر جلوگيري 
از ورود غيرقانوني ميوه جات به كشور تاكيد كرده است. 
گشــت در مغازه هاي ميوه فروشي بيان گر اين واقعيت 
است كه انواع ميوه و خصوصا مركبات قاچاق به مردم عرضه مي شود و برخورد 
جدي با اين مساله صورت نمي گيرد. كارشناسان معتقدند پديده قاچاق ميوه 
يك كار تشكيلاتي و نيازمند سلسله اي از امكانات و تجهيزات است و نمي توان 

انتظار داشت با برخوردهاي مقطعي و بخشي به آن پايان داد. 

نامهوزيربهاستانداراندرگيرباميوهقاچاق
محمود حجتي طي نامه اي به استانداران مرزي كشور بر ضرورت افزايش نظارت 
و جلوگيري از ورود غيرقانوني مركبات به كشور تاكيد كرد. وزير جهاد كشاورزي 
در اين نامه خطاب به استانداران سيستان وبلوچستان، بوشهر، هرمزگان، ايلام، 
خوزستان و كردستان با تاكيد بر لزوم حمايت از باغداران، تصريح كرد: واردات 
بدون مجوز و غيرقانوني ميوه به لحاظ عدم نظارت بهداشتي و قرنطينه گياهي 
بر روي اين محصولات، موجب ورود و سرايت عوامل خسارتزا به باغ هاي كشور 
مي شود و نگراني بسياري براي بخش كشــاورزي به همراه دارد كه در بعضي 
از موارد مانند ســال هاي قبل، جبران آن با صــرف هزينه هاي گزاف نيز عملا 
غيرممكن خواهد بود. وزير جهاد كشاورزي در اين نامه خاطرنشان كرد: مركبات 
در سال جاري به اندازه كافي توليد شده است و نيازي به واردات وجود ندارد. 
حجتي از استانداران مرزي درخواست كرد تا به طور جدي از ورود محصولات 

كشاورزي بدون مجوز وزارت جهاد كشاورزي جلوگيري كنند. 

انواعنارنگيپاكستاني،درصدرمركباتقاچاق
مركبات قاچاق شامل برخي انواع نارنگي، پرتقال، ليموشيرين و گريپ فروت، 
عموما از كشور پاكستان به كشور وارد مي شود. عبدالمهدي بخشنده، معاون 
برنامه ريزي وزارت جهاد كشاورزي با بيان اينكه محموله هاي ميوه و مركبات 
قاچاق بيشتر از طريق سواحل استان سيستان وبلوچستان و هرمزگان و بوشهر 
به كشــور وارد مي شــود، گفت: هرگونه مركبات وارداتي در كشور به صورت 
قاچاق وارد شده است كه رســيدگي به اين موضوع از حوزه اختيارات وزارت 
جهاد كشاورزي خارج اســت. ما بارها اعلام كرديم كه واردات مركبات لطمه 
بزرگي به باغ داران ايراني است و با توجه به اينكه ازنظر توليد مشكلي نداشتيم 
و ســطح قيمت مركبات امســال متعادل بود، واردات به ضرر و زيان باغ داران 
منتهي مي شود. درخواســت هميشــگي ما از نهادهاي نظارتي و مسئول اين 
اســت كه در برخورد با پديده قاچاق ميوه جديت بيشــتري داشــته باشند 
 و اجازه ندهنــد منافع هموطنان زحمتكــش ما قرباني ســودجويي عده اي 

معدود شود. 

ارادهايبرايمبارزهباقاچاقميوهنيست
برخورد با مركبات قاچــاق و به طور كلي برخورد با ميوه قاچــاق فقط با اراده 
و قاطعيت نهادهــاي نظارتي ممكن اســت و با وضعيتي كه تاكنون شــاهد 
بوديم چنين اراده اي وجود ندارد. اســدالله جوانبخت، فعال بازار ميوه و تره بار 
مركزي تهران با بيان اين مطلب به »كســب وكار« گفت: چندي پيش شاهد 
حضور مســئولان اصناف در بازار مركزي ميوه و تره بار و قول مساعد آنها براي 
همكاري در جلوگيري از قاچاق ميوه بوديم اما واقعيت اين اســت كه برخورد 
با قاچاق ميوه به شدت وابسته به كار تشــكيلاتي و منسجم سازمان مبارزه با 

قاچاق كالاســت و نمي توان با اين پديده به صورت مقطعي و بخشــي مبارزه 
كرد. اين كارشــناس با بيان اينكه قاچاق مركبات با اين حجم نيازمند كشتي، 
وسايل نقليه و ادوات و تجهيزات زياد است، افزود: درنظر داشته باشيد چنين 
تشــكيلاتي كه از كشــتي تا كاميون را در اختيار دارد بدون انسجام و برنامه 
 حركت نمي كند و مانند قاچاق پوشــاك نيســت كه به صــورت جزيره اي و 

غيرمنسجم انجام شود. 

چرامغازهعرضهكنندگانميوهقاچاقپلمبنميشود؟
اين فعال اقتصادي با طرح اين پرسش كه چرا مسئولان ستاد مبارزه با قاچاق از 
مغازه هايي كه مركبات قاچاق عرضه مي كنند بازخواست نمي كنند، گفت: در 
همه كالاهاي قاچاق شــاهد برخورد قاطع با هسته هاي عرضه و خرده فروشي 

 هستيم اما در موضوع ميوه تاكنون نديده ايم مغازه اي به دليل عرضه ميوه قاچاق 
پلمب شود. 

به گفته جوانبخت، مبارزه با قاچاق ميوه در مبادي مرزي به دليل ســاختاري 
كه در اســتان هاي مرزي شــكل گرفته و فقط به مســائل اجتماعي محدود 
نمي شــود، كار ســاده اي نيســت بنابراين لازم اســت مراكز عرضه ميوه در 
ســطح شــهر مورد بازرســي روزانه قرار گيرند و هر مغازه اي كه ميوه قاچاق 
عرضه كرد ضمن معدوم كردن فوري ميوه هــاي قاچاق واحد صنفي متخلف 
براي مدتي پلمب شــود. اين كارشــناس در پايان با بيان اينكــه ورود ميوه 
قاچاق غيــر از زيان هاي اقتصــادي براي ســلامتي جامعه نيــز مخاطرات 
 جدي ايجــاد مي كند، خواســتار توجــه بيشــتر نهادهاي نظارتــي به اين 

معضل قديمي شد. 

احتكار،عاملگرانيپرتقال
در پي افزايش قيمت پرتقال به كيلويي 7۰۰۰ تومان، وزارت جهاد كشاورزي 
علت گراني پرتقال را ذخيره كردن حدود 7۰۰ هزار تن در انبارهاي شــخصي 
برخي افراد عنوان و اعلام كــرد كه طبق قانون، برخورد بــا متخلفان نظارت 
بر توزيع در بــازار و قيمت از اختيارات وزارت صنعت، معدن و تجارت اســت. 
به گزارش ايسنا، ابوالقاسم حســن پور، مديركل دفتر ميوه هاي گرمسيري و 
نيمه گرمسيري وزارت جهاد كشاورزي، اظهار كرد: امسال يك ميليون و ۹۵۰ 
هزار تن پرتقال در كشور توليد شد و از نظر توليد هيچ مشكلي نداريم، چراكه 
همچنان برخي از انواع پرتقال جنوب مانند والنسيا هنوز روي درخت است و 
در انبارهاي شمال كشور و برخي انبارهاي شخصي افراد حدود 7۰۰ هزار تن 

پرتقال براي شب عيد ذخيره سازي شده است. 

گزارش »كسب وكار« از ورود غيرقانوني مركبات

قاچاق مرکبات يك کار تشكيلاتي است
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اصناف

رئيس اتحاديــه توليدكننــدگان و 
فروشندگان گل، وضعيت بازار گل در 
چند ماه گذشته را راكد خواند و بيان 
كرد: وضعيت اقتصادي مردم، تقابل با 
ماه محرم و افزايش حجم ضايعات گل 

به واسطه گرماي شديد از عوامل ركود بازار است. 
سيدجلال عجايبي در گفت وگو با »كسب وكار« درباره صادرات 
گفت: صادرات گل به وضعيت ركود درآمده و مي توان ادعا كرد 
صادرات گل صورت نمي گيرد و اين نشات گرفته از عدم كمك 

دولت در ساخت و تجهيز پايانه گل است. 
وي گفت: صادرات گل و گياه به شــكل زميني و با وانت هاي 
بدون يخچال است كه اساسا اسم اين كار را نمي توان صادرات 
گذاشت. اين كار جز خرابكاري و از بين بردن نام صادرات چيز 

ديگري ندارد. 
ســيدجلال عجايبي درباره آخرين وضعيــت پايانه صادراتي 
گل و گياه توضيــح داد: پايانه صادراتــي گل و گياه در همان 
وضعيت قبلي خود است. براي به نتيجه رســاندن اين پايانه 
تلاش مي كنيم اما دستگاه هاي اداري پاسخگو نيستند. تاكنون 
با وزارت صنعــت، معدن و تجارت و وزارت جهاد كشــاورزي 

مذاكراتي داشتيم ولي هيچ كدام جوابگوي ما نبوده اند. 
وي ادامه داد: از يك ســال ونيم گذشــته به دنبال تسهيلاتي 
هســتيم كه از طرف معاون وزير تاييد شده اما هنوز به نتيجه 

نرسيده است. 
رئيس اتحاديه توليدكنندگان و فروشــندگان گل اضافه كرد: 
در حال حاضر بهترين فرصت را براي صــادرات گل و گياه به 
كشورهاي عربي و آسياي ميانه داريم ولي زيرساخت ها براي 

صادرات فراهم نشده است. 
عجايبي درباره وضعيت صــادرات گل و گيــاه تصريح كرد: 
صادرات گل و گياه شرايط مطلوبي ندارد چراكه با امكانات فعلي 

كسي نمي تواند گل و گياه صادر كند. 
وي با اشــاره به مهم ترين موانع براي صادرات گل و گياه ادامه 
داد: نبودن تمركز توليد از مهم ترين مشــكلات اســت. تمام 
مراحل توليد گل و گياه از توليد، توزيع، آماده سازي و صادرات 
بايد به صورت متمركز انجام شــود اما در شــرايط فعلي هيچ 
صادركننده اي با ريســك هاي بي مورد و نوسانات قيمت كه 

به دليل دلال بازي ايجاد مي شود امكان صادرات ندارد. 
رئيس پايانه صادرات گل و گياه با انتقاد از حضور واسطه ها در 

صادرات گل و گياه گفت: در اين شــرايط عده اي واسطه سود 
مي برند، توليدكنندگان متضرر مي شوند و عملا صادراتي هم 

وجود ندارد. 
عجايبي درباره نحــوه انجام صادرات گل و گيــاه عنوان كرد: 
 صادرات گل و گياه ما به صورت مرز به  مرز انجام مي شــود ما 
حدود 50 ميليون دلار است كه تمام اين محصولات گل و گياه 

آپارتماني و فضاي سبز هستند. 
به گفته وي صادرات گل و گياه كاملا زميني انجام مي شــود و 

هنوز صادرات هوايي به شكل درست راه اندازي نشده است. 
رئيس پايانه صادرات گل و گياه اضافه كرد: تمام اين موارد به 
زيرساخت ها برمي گردد ما در بخش هاي ديگر ازجمله سبزي 
و صيفي، ميوه و تره بار و خشــكبار با كمبود و ضعف در پايگاه 
صادراتي روبه رو هســتيم. رئيس اتحاديــه توليدكنندگان و 
فروشندگان گل افزود: بازار گل چهار فصل بوده و بسته به وضع 

اقتصادي خانوار، ايام جشن و عزا  عرضه و تقاضا نوسان دارد. 
عجايبي در ادامه گفت: بازار گل نيازمند سرمايه گذاري است. 
اين بازار به يارانه 3 ميليارد توماني نيــاز دارد كه اين يارانه در 
شمال كشــور و در پايانه ها بيهوده صرف مي شود. وي درباره 
برخي اظهارنظرها درباره پرداخت وام كلان از سوي وزارت جهاد 
به پايانه هاي گل و گيــاه، گفت: در اين خصوص اطلاع دقيقي 
ندارم اما بايد بگويم با توجه به اينكه از سال 84 مقرر شد دولت 
3 ميليارد و 600 ميليون تومان يارانه به بازار گل و گياه تهران 
اختصاص دهد اما تاكنون اين اتفاق رخ نداده و جالب اينكه در 
سال 92 حدود 40 ميليارد تومان تسهيلات به بازار گل و گياه 

مازندران تخصيص داده شده است. 
وي با اشــاره به اينكه روزانه دو تا ســه ميليون شاخه گل در 
كشور توليد مي شود و 60 درصد آن به عنوان ضايعات دورريز 
مي شــود، ادامه داد: تهران به عنوان بزرگ ترين توليد كننده و 

مصرف كننده گل در كشور به حساب مي آيد. 
او درباره صادرات گفت: صادرات گل به وضعيت ركود درآمده 
و مي توان ادعا كرد صادرات گل صورت نمي گيرد و اين نشات 
گرفته از عدم كمك دولت در ساخت و تجهيز پايانه گل است. 

عجايبي يادآور شــد: پايانه گل واقع در بزرگراه آزادگان است 
كه 80 درصد بنا ساخته شــده و قرار بود با يارانه پنج ميليارد 
توماني دولت كه به اتحاديه گل اختصاص داده شــده بود اين 

پايانه تجهيز شود. 
عجايبي در پاسخ به اين ســوال كه بيشترين حجم خريد گل 

مربوط به چه نوع گلي اســت، گفت: تمام مــردم با وضعيت 
اقتصادي متفاوت به دنبال خريد گل رز هستند. 

وي همچنين به ناگفته هايي از مشــكلات توليد در اين بخش 
اشاره كرد كه شايد دردودل  بســياري از توليدكنندگان گل و 
گياه در كشور باشــد. بي مهري هايي اعم از دور ريختن نيمي 
از محصــولات زيبايي كه توليد مي شــوند تا از دســت رفتن 
بازارهاي صادراتي كه مي تواند ارزآوري، اشتغال، افزايش توليد 
و بهره وري براي كشور داشته باشد. به گفته او دولت جديد كه با 

رويكردها و برنامه هايش اميد بسياري براي بهبود اوضاع به وجود 
آورده است، شايد سياست ها و حمايت هايش پاياني باشد براي 

سختي هايي كه آنان طي سال هاي گذشته متحمل شده اند. 
شوراي توليدكنندگان گل و گياه ايران نخستين تشكلي بود 
كه به عنوان بخش خصوصي به صنعــت گل و گياه ورود پيدا 
كرد و در سال 58 تاسيس شد. در ادامه تعاوني توليدكنندگان 
گل و گياه اســتان تهران در ســال 63 در كنار شــوراي ملي 
توليد كنندگان گل و گياه ايران كار خود را آغاز كرد.  در ادامه 

در سال 73 اتحاديه تعاوني هاي توليدكنندگان گل و گياه ايران 
متشكل از 13 تعاوني به جمع تشكل هاي بخش خصوصي در 
اين صنعت پيوست و در سال 77 نيز شركت پايا گل نيز متشكل 

از تمامي اعضا و تعاوني هاي بخش خصوصي تشكيل شد. 
وي با بيان اينكه فروشــندگان مي توانند 100 تا 200درصد 
بيشتر از قيمت خريد خودشــان، گل ها را بفروشند، افزود: در 
حال حاضر قانون مشخصي در رابطه با قيمت گل وجود ندارد 

و بازار نابسامان است. 

 اعتراض به صادرات گل به شكل زميني و با وانت هاي بدون يخچال 

 صنعت گل و گياه نيازمند يارانه 3ميليارد ي است

تمام ساعت هاي موجود در بازار تا يك سال گارانتي دارند و 
موارد شكستني جزو گارانتي به حساب نمي آيند. 

رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت با اعلام اين 
مطلب در گفت وگو با »كسب وكار« گفت: در زمينه واردات 
ساعت، قاچاق نداريم زيرا سود گمركي واردات آن 4درصد 
است كه ظرف مدت 2 هفته تا يك ماه ترخيص و به دست بازرگان مي رسد. اگر كسي 
اقدام به قاچاق كند، بايد سرمايه بيشتري در نظر بگيرد. ضمن اينكه مدت زمان بيشتري 

تا رسيدن كالا زمان خواهد برد.
وي در رابطه با قيمت بالاي فروش ساعت  با برندهاي معروف گفت: اين ساعت ها بعد از 
ورود، در گمرك هزينه باربري، خدمات ارز روز قيمت گذاري شده در نهايت سود 8 تا 10 
درصدي را روي اين كالا اضافه مي كنند و به فروش مي رسانند. نوسان قيمت در اين نوع 
ساعت ها مربوط به تفاوت آنها در اصل و كپي است كه شايد خريدار متوجه اين موضوع 
نباشد. رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت در ادامه گفت: ممنوعيت واردات 
ساعت ديواري و روميزي، قاچاق اين كالاها را بســيار افزايش داده است.  عبدالرحيم 
احمدي همچنين اظهار كرد: با توجه به اينكه از حدود يك ســال قبل ثبت سفارش 
ساعت روميزي و ساعت ديواري انجام نمي شــود، واردات اين كالاها به صورت قاچاق 
صورت مي گيرد. وي افزود: بارها اين موضوع را پيگيري و از مجمع امور صنفي اتاق اصناف 
درخواست كرديم به اين موضوع رسيدگي كنند و واردات آزاد شود اما دليل اين موضوع 

را حمايت از توليدات داخلي عنوان مي كنند. 
 رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ســاعت ادامه داد: اين در حالي است كه هيچ 
ساعت روميزي در داخل كشور توليد نمي شود و ساعت ديواري توليد داخل نيز بسيار كم 

است و اغلب وارداتي هستند. 

قاچاق باتري ساعت
احمدي در بخشي از سخنان خود در پاسخ به اين سوال كه آيا باتري ساعت نيز به صورت 
قاچاق وارد مي شود، گفت: اندازه باتري ساعت مچي كوچك است و با توجه به ممنوعيت 

واردات آن، به صورت قاچاق وارد مي شود. 
رئيس اتحاديه فروشــندگان و سازندگان ســاعت اضافه كرد: معمولا مسافران كه به 
كشور هاي ديگر سفر مي كنند اين باتري ها را به صورت قاچاق وارد مي كنند چون اندازه 
آن كوچك بوده و به راحتي قابل جابه جايي است. وي گفت: ساعت روميزي مورد استفاده 
بسياري از مردم است و همچنان از ساعت به صورت سنتي براي تنظيم انجام امور مختلف 
استفاده مي شود و علاقه مندان خاص خود را دارد.  احمدي با بيان اينكه هرچه زودتر بايد 
واردات ساعت روميزي، ساعت ديواري و باتري ساعت آزاد شود، گفت: قبل از ممنوعيت 
واردات، تعرفه گمركي ساعت هاي ديواري 80درصد و روميزي 60 درصد بوده است. 
رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت درباره  ساعت مچي و ميزان قاچاق آن 
نيز گفت: با توجه به آزاد  بودن واردات ســاعت مچي، قاچاق آن بسيار كم است و شايد 
حدود 10 درصد باشد چراكه تعرفه گمركي ساعت مچي 4درصد است.   پرويز پزشكي، 
نايب رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت نيز اظهار داشت: خريداران ساعت 
بايد با مراجعه به نمايندگي هاي قانوني براي خريد برند مورد نظر خود اقدام كنند.  وي 
پايين آمدن قدرت خريد مردم از يك سو و افزايش ماليات ها از سوي ديگر را از مشكلات 
چند سال اخير در بازار ساعت ايران دانســت و عنوان كرد: در 2 سال گذشته بسياري 
از واحدهاي ساعت فروشــي مغازه ها را تحويل داده اند به اين علت كه اين كار برايشان 
سودآور نيست. پزشكي افزود: حتي در اين مدت ما افت جواز هم داشته ايم، براي مثال در 
طول يك سال 30 جواز صادر و 25 جواز باطل شده است. وي در ادامه يادآور شد: چند 
سال پيش در خيابان جمهوري تهران حدود 30ساعت فروشي بود اما اكنون شايد 5-6 
ساعت فروشي بيشتر نباشد. نايب رئيس اتحاديه ساعت سازان و ساعت فروشان با اشاره به 
اينكه هيچ شركت انحصاري در ايران در زمينه توليد ساعت فعاليت نمي كند، ادامه داد: 

در ايران يك شركت مي تواند محصولات چند نشان )برند( را وارد كند كه اين موضوع 
برگرفته از آن است كه توليدكنندگان بزرگ دنيا به صورت گروه توليدي عمل مي كنند. 

مشکلات دريافت جواز
علي رضاخانلو، خزانه دار اين اتحاديه نيز در گفت وگو با »كسب وكار« گفت: از مشكلات 
اين اتحاديه مي توان به مشكل دريافت جواز كسب اشاره كرد. اتحاديه در حال حاضر 
به كساني كه تقاضاي دريافت پروانه كسب دارند و مكان مورد نظرشان از 6 متر كمتر 
است، جواز نمی دهد. وي اظهار داشت: مشكلات ريشه اي و بزرگ در تمام اصناف وجود 
دارد كه بايد در سياست هاي كلان دولت لحاظ شده و تدبيري براي آنها انديشيده شود. 
رضاخانلــو ادامه داد: ســود تك فروشــي صنــف ما از 30ســال گذشــته تاكنون 
15 درصد بــوده اســت. در جايــي كــه هزينه هــا هــر روزه افزايــش مي يابد و 
مســائل و مشــكلاتي از قبيل ماليات، عوارض و گراني ها و همچنيــن افزايش نرخ 

 تورم وجــود دارد ايــن رقم براي فروشــندگان بســيار ناچيــز اســت و هزينه ها 
را هندل نمي كند. 

به گفته خزانه دار اتحاديه ساعت سازان و ساعت فروشان دارايي هم هيچ گونه گذشتي در 
رابطه با كسبه ندارد و هر سال اصناف بايد با مديران بزرگ دارايي براي افزايش ماليات 
جنگ داشته باشند. وي همچنين با اشاره به اينكه فروشندگان درباره خريد و فروش 
ساعت بايد به نكاتي پايبند باشند، گفت: اين قانون تجارت جهاني است كه فروشندگان 
بايد آيين مشــتري مداري را بدانند و آموزش ببينند تا بتوانند اين شــعار بين المللي 
»هميشه حق با مشتري است« را هضم و با آن درست برخورد كنند. يك زماني احتمال 
دارد 30يا40 درصد هم حق با فروشنده باشد. گاهي خريداران به حق خودشان قانع 
نيستند. به فرض مثال شخصي ساعتي را خريداري كرده و آن ساعت بر اثر سهل انگاري 
خريدار شكسته است، بعد انتظار دارد ساعت ديگري به او بدهند يا همان ساعت را رايگان 
تعمير كنند. در حالي كه عقلا و منطقا، وقتي مقصر صدمه ديدن يك كالا خريدار باشد 

آن كالا شامل گارانتي نمي شود اما مشتري زير بار نمي رود. ولي خيلي از مواقع حق با 
خريدار است. ما براي اينكه فروشندگان مجوز اتحاديه را دريافت كنند يك سري سوالات 
مكاسب داريم كه اين افراد بايد درس مكاسب را خوانده باشند و به حقوق شرعي و اخلاقي 
فروشنده و خريدار واقف باشند. فروشنده بايد به تمام مسائل فني ساعت اشراف داشته 

باشد تا اطلاعات غلط به خريدار ندهد. 
غلامحسن ادريس آبادي، بازرس اتحاديه هم اظهار داشــت: درخواست اتحاديه اين 
است كه هفته اي را به نام هفته زمان يا هفته ساعت در كشور نامگذاري كنيم تا در طول 
اين هفته تمام مردم راس ساعت و از روي اصول در محل كار خود حاضر شوند تا بدين 
وسيله شاهد افزايش بهره وري، كاهش هزينه ها و نظم بخشيدن به كارها باشيم. رئيس 
اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت در پايان  گفت: به شكايات و اعتراضات رسيده به 
اتحاديه  برخورد مي كنيم و كساني كه اعتراضي دارند مي توانند با شماره 88594106 و 

88594107 تماس بگيرند تا رسيدگي شود.

 درخواست اتحاديه ساعت براي واردات ساعت روميزي، ديواري و باتري

 قاچاق ساعت نداريم
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چينی فروشي 
در بازار 

تهران

نقشه جديد از زمين هاي زراعي سراسر جهان
دانشمندان دو نقشه جهاني ارائه داده اند كه 
جامعه علمي را در كســب اطلاعات كامل 
درباره زمين هاي زراعي دنيا يك گام به جلو 
مي برد.  به گزارش ايسنا، اطلاع از مكان هاي 
زمين هاي كشاورزي براي برنامه ريزي امنيت 
غذايي جهاني و منطقه اي حائز اهميت است 
و آگاهي از اندازه ايــن زمين ها ديدگاه هاي 
ارزشمندي درباره شــرايط اقتصادي ارائه مي دهد. به همين منظور، تيمي از 

محققان به تازگي نقشه هايي از زمين هاي زراعي جهان ارائه داده  اند. 
نقشه نخست درصدهاي زمين هاي كشاورزي جهان را با تفكيك پذيري يك 
كيلومتري در سال 2005 نمايش مي دهد. اين نقشه توسط موسسه بين المللي 
تحليل سيستم هاي كاربردي»IIASA« و موسسه بين المللي تحقيقاتي سياست 
غذا »IFPR« و با استفاده از تركيب داده هاي چندگانه موسسات و سازمان هاي 
مختلف و همچنين داد ه هاي منبع يابي جمعيتي ارائه شده است. داوطلبان حاضر 
در اين پروژه از داده هاي با تفكيك پذيري بالا براي بررسي دقت نقشه ها در مقياس 

بزرگ تر استفاده كردند. 
»ليندا سي«؛ محقق IIASA معتقد است رويكرد ادغامي نقشه هاي موجود، 
نقشه تركيبي بهتري نسبت به نقشه هاي جهاني منفرد ارائه مي دهد. نقشه زمين 
زراعي جهاني ارائه شده توسط سي و همكارانش، دقيق تر از نقشه سال 2011 
است كه توسط موسسه IIASA  ارائه شده بود. آگاهي از وجود زمين هاي زراعي 
براي سياست گذاران حياتي بوده زيرا از طريق آن بهتر مي توانند سياست ها و 

سرمايه گذاري هاي لازم در زمينه توسعه روستايي و كشاورزي را اتخاذ كنند. 
نقشه ارائه شده ديگر، نخستين نقشــه اندازه مزارع جهاني به شمار مي آيد كه 
براساس داده هاي جمعيتي جمع آوري شده و از طريق پروژه Geo-Wiki متعلق 
به موسسه IIASA ارائه شده است. اين پروژه بر شبكه جهاني از دانشمندان متكي 
است كه هزاران تصوير با تفكيك پذيري بالا از پوشش زمين را براي تعيين وجود 
يا عدم وجود زمين زراعي ارائه مي دهد. اين نقشه درباره اندازه زمين هاي زراعي 
سراســر دنيا بوده و درحال حاضر نظير ندارد. محققان بر اين باورند نقشه هاي 
جديد، قدرت منبع يابي جمعيتي براي پروژه هاي تحليل داده هاي عظيم را نشان 
مي دهند. آنها همچنين درحال بسط دادن فعاليت هاي نقشه برداري از اندازه 
زمين هاي زراعي با همكاري دانشگاه كشاورزي Sokoine در تانزانيا هستند.  هر 
http: //geo-wiki. org/Security/login?Ba دوي اين نقشه ها بر روي سايت
ckURL=%2FApplication%2Findex. php  قرار دارند و جزئياتشان در 

نشريه Global Change Biology  قابل مشاهده است.

جهان

يادآور شــدن نكات و كمك كردن به فردي كه به دنبال 
كاهش وزن است امري پسنديده و كمكي بزرگ است اما 
گاهي اوقات ما ناخواسته نكاتي را مي گوييم كه خودمان 

از آنها اطلاعي نداشته و درباره شان تحقيق نكرده ايم. 
در ميان نكاتي كه دهان به دهان مي چرخند و مقبوليت 
عام دارند تعدادي از هيچ ريشه علمي برخوردار نيستند 
و تنها فردي كــه رژيم دارد را اذيت مي كند و شــايد به 
بدن او آسيب هاي جدي نيز وارد كند. به گزارش باشگاه 
خبرنگاران، در ادامه مهم ترين اين نكات كه به اشتباه ميان 

مردم جا افتاده است را براي شما آورده ايم: 

 باشكم خالي ورزش كنيد
عده اي فكر مي كنند اگر با شــكم خالي به ورزش بروند 
بيشتر كالري سوزانده و زودتر لاغر خواهند شد اما بايد 
بدانيد كه ورزش كردن با شكم پر يا خالي هيچ وقت روي 
سوختن كالري تاثير نمي گذارد و تنها چيزي كه ممكن 
است به لاغر شــدن كمك كند و عضله سازي را افزايش 

دهد، نخوردن چيز خاصي آن هم تنها سي دقيقه قبل از 
ورزش كردن است. اين باعث مي شود تا بدن شما انرژي 
داشته و از مصرف بي مورد كالري هاي مورد نياز نيز كاسته 

خواهد شد. 

 تا حد امكان كم غذا بخوريد
يكي از بدترين و بيهوده ترين پيشنهاداتي كه مي توان به يك 
نفر داد، كم كردن كالري هاي ورودي تا حد امكان است. اين 
نكته را هميشه در ذهن داشته باشيد كه هيچ كسي از نخوردن 
لاغر نشده است بلكه از درست خوردن انسان مي تواند لاغر 
شود. اگر كالري هاي ورودي را تا حد امكان كاهش دهيد ديگر 
بدن نمي تواند خود را با شرايط حاضر وفق دهد و متابوليسم را 
كاهش مي دهد كه اين باعث مي شود تا سرعت كاهش وزن 

به طرز چشمگيري كاهش پيدا كند. 

 ميان وعده ها را حذف كنيد
نخستين و بزرگ ترين اشتباه براي فردي كه در رژيم است 

حذف كردن ميان وعده هاست. پزشــكان هميشه توصيه 
مي كنند اگر به دنبــال كاهش وزن اصولي هســتيد بايد 
ميان وعده ها را سالم و پرانرژي انتخاب كنيد تا توانايي انجام 
كار روزانه را داشته باشيد و درعين حال خط رژيم شما نيز 
برهم نخورد. خوردن چند عدد آجيل خام يا يك كاسه ماست 
بهترين پيشنهادي است كه متخصصين پيشنهاد مي كنند. 

 كالري ها بايد شمرده شود 
يكي از روش هاي كاهش وزن كه ايــن روزها طرفداران 
بسياري دارد، شمارش كالري هاي مصرفي است. در اين 
روش يك سقف كالري انتخاب شده و رژيم گيرنده تنها 
بايد تا اين سقف غذا بخورد. اين روش شايد كارامد باشد 
اما كاملا اشتباه است زيرا كالري موادي كه براي بدن لازم 
هستند نيز در اين شــمارش آورده مي شوند. اگر روزانه 
يك سيب 50 كالري دار مي خوريد بايد بدانيد اين سيب 
براي بدن لازم است اما اگر همين 50 كالري در قالب يك 
ساندويچ وارد بدن شود مي تواند روند كاهش وزن را از بين 

ببرد. پس خوردن مواد مغذي و حاوي ويتامين هيچ گاه 
در شمارش حساب نمي شوند. 

 بهترين رژيم غذايی برای بدن شما 
طرفداران هركدام ازبرنامه هــای غذايی، می گويند كه 
برنامه  تغذيه  آنها بهترين است اما واقعيت اين است كه 
بدن هر فردی منحصر به فرد است و يك رژيم خاص برای 
همه مناسب نيست. يك رژيم غذايی ايده آل برای شما، 
آن رژيمی است كه در آن، غذاهايی را كه شما نسبت به 
آنها حساســيت يا آلرژی داريد حذف كند و همچنين 
شامل طيف غذاهايی باشد كه مناسب سليقه تان، شيوه 

زندگی و نيازهای سلامتتان باشد.
با مشخص كردن اينكه بايد ازخوردن چه نوع غذاهايی 
خودداری كنيد و به خوردن كدام هــا ادامه دهيد، قادر 
خواهيد بود كه يك برنامه  شخصی برای خودتان ايجاد 
كنيد كه براساس شــيوه  زندگی خودتان است نه يك 

هوس گذرا.

بزرگ ترين اشتباهات دوران رژيم لاغري

ارتقاي تصويربرداري نانومقياس با كمك پوشك بچه
خلاقيت

مهم ترين عناوين خبري روزنامه هاي دنيا
   مترجم: مريم حسيني

    هشدار سازمان بين المللي كار براي بيكاري
گاردين: ســازمان بين المللي كار بــه نابرابري هاي 
اجتماعي در درآمد و نرخ بالاي بيكاري جوانان هشدار داد. اين سازمان بين المللي 
اعلام كرد در حال حاضر 201 ميليون جوان بيكار در جهان وجود دارد و اين در 
حالي است كه اوضاع اشــتغال در جهان روز به روز بدتر مي شود و تعداد جوانان 
بيكار تا سال 2019 به بيش از 212 ميليون نفر خواهد رسيد همچنين نابرابري در 
درآمد و افزايش بيكاري جوانان به نا آرامي هاي موجود در جوامع دامن خواهد زد. 
سازمان بين المللي كار اضافه كرد براي از بين بردن فاصله ايجاد شده در بازار كار تا 

سال 2019 بايد 280 ميليون فرصت شغلي در جهان ايجاد شود. 

 حذف 400 فرصت شغلي در »دريم وركس«
ديلي ميل: شركت آمريكايي دريم وركس قرار است 
در ادامه تعديل نيروهاي خود 400 فرصت شغلي ديگر را حذف كند. اين حذف 
فرصت هاي شغلي و تعديل نيروها براي كاهش هزينه هاي اين استوديو صورت 
مي گيرد. به گفته يكي از كاركنان اين كمپاني، هنوز تعداد دقيق افرادي كه تعديل 
خواهند شد مشخص نيست اما انتظار مي رود كه از 350 كارمندي كه در سال 
2003 از كار بيكار شدند، بيشتر باشد. نيروهايي كه تعديل خواهند شد كارمندان 
بخش توليد، انيماتورها و برخي از اعضــاي هيات مديره خواهند بود كه تقريبا 

2200 كارمند مي شود.

  افزايش سه برابري حقوق كارمندان چيني
اكونوميك تايمز: چين دستمزد كارمندان دولتي خود 
را تا 31 درصد افزايش داد. براساس اسنادي كه توسط رويترز رويت شده است 
چين براي تلاش گسترده براي مبارزه با فساد مالي، بهبود كارآيي كارمندان، 
كاهش دريافت رشــوه و پاســخگويي مقامات درباره عملكرد خود، دستمزد 
كارمندان دولتي خود را دست كم 31 درصد افزايش داده است. به دنبال اجراي 
اين طرح، حقوق برخي از كاركنان دولتي تقريبا سه برابر افزايش پيدا كرده است. 
اين در حالي است كه مديران برخي از شركت هاي دولتي چين به دليل بي كفايتي 

با كاهش حقوق خود در اين ماه مواجه شده اند. 

  افزايش قيمت سهام »ايرآسيا« با سقوط قيمت نفت
ام كي نيوز: با سقوط قيمت نفت خام، قيمت سهام شركت 
ايرآسيا به مقدار قابل توجهي افزايش پيدا كرد. به گفته مقامات كيوبو قيمت سهام 
هواپيمايي ايرآسيا از 6400 وون به 9500 وون رسيد كه اين بهبود چشمگير در نتيجه 
افت قيمت نفت خام حاصل شده است. همچنين پيش بيني مي شود فروش شركت 
در ســال جاري ميلادي با افزايش 2/9 درصدي به 5/9 تريليون وون و سود عملياتي 
شركت با افزايش 236/7 درصدي به 374 ميليارد وون خواهد رسيد البته در صورتي 
كه ميانگين قيمت هر بشكه نفت خام زير 70 دلار باقي بماند آمار و ارقام نهايي بالاتر 

نيز خواهد رفت. 

تيتر دانستني

براساس يافته هاي تيمي بين المللي از دانشمندان 
به رهبري محققي از دانشــگاه كاليفرنيا در بركلي، 
نخستين مكالمه بين اجداد انسان درباره ابزارسازي 
با سنگ بوده و 2/5 تا 1/8ميليون سال پيش رخ داده 
است. به گزارش ايسنا، محققان دريافتند ابزارسازي 
با ســنگ موجب تكامل زبان در ميان اجداد انساني 
در ساواناي آفريقا شــد. اين موضوع نشان مي دهد 
ارتباط بين قديمي ترين اجداد انساني احتمالا بسيار 
پيچيده تر از آنچه تصور مي شد، بوده و اينكه ساخت 

ابزار به تكامل انسان كمك كرده است. 
به گفته دكتر »تامس مورگان«؛ نويسنده ارشد اين 
پروژه، ابزارسازي امتياز تكاملي لازم براي رشددادن 

ارتباط مدرن انساني و آموزش را فراهم كرد. 

اين دانشمند با همكاري محققان دانشگاه ليورپول و 
دانشگاه سنتاندروز در اسكاتلند با انجام آزمايشات و 
آموزش دادن ابزارسازي با سنگ دوران الدوايي به 180 

دانشجوي هنر به يافته هاي خود رسيدند. 
قدمت صنعت ابزارســازي با سنگ الدوايي )صنعت 
يا فرهنگ الدوايي، صنعت ساختن ابزارهاي سنگي 

مبتني بر تراشه و ابزارهاي ســاطوري است( به بازه 
زماني »پارينه ســنگي« )حدود 2/5 ميليون سال 
پيش( در شــرق آفريقا باز مي گــردد و عمدتا براي 
700 هزار سال و تا زماني باقي ماند كه دسته تبرهاي 
پيشرفته تر در دوره آشولي و حدد 1/6 ميليون سال 
پيش ساخته شدند.  در آزمايشــات انجام شده تيم 
علمي، داوطلبان ابزارســازي با ســنگ، شيوه هاي 
مختلف را به هم تيمي هايشان نشان مي دادند و نتايج 
نشــان داد هنگامي كه آنها از طريق كلام به يكديگر 

آموزش دادند، ابزارهاي بهتري توليد كردند. 
اين يافته ها نشان مي دهد اجداد انسان ها نيز مانند اين 
دانشجويان، احتمالا از كلام براي آموزش اين مهارت 

به يكديگر استفاده كرده اند.

نخستين مكالمه اجداد انسان ها درباره چه بود؟
روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي 
khabar@ kasbokarnews. ir  صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

»پس انداز چند دهه يك خانواده« در خانه اي متروكه
يك عــكاس آمريكايي، وقتــي درحال 
گرفتــن عكس هايي از داخــل يك خانه 
متروكه بود، مقدار زيــاد دلار در زير يك 

تشك پيدا كرد. 
به گزارش فارس، »ديو« هنرمند عكاس 
علاقه مند به عكاســي و كاوش خانه هاي 
قديمي اســت؛ وي پس از پيــدا كردن 

خانه هاي قديمي و متروكه، تصاوير زيبايي از آنها مي گيرد. 
وي در اوايل ســال 2014 خانه اي كه 30 سال متروكه بود را پيدا كرد و از 
تمام وسايل و قطعاتي كه در آن بود، عكس هايي انداخت؛ اين مرد جوان در 

اين خانه يك كشف باورنكردني هم داشت. 
وي مي گويد: اشياي عتيقه در همه جا به چشم مي خورد، پس از تصاويري 
كه از آشپزخانه انداختم به داخل اتاق خواب رفتم. يك كيسه زير تشك بود، 
پس از باز كردن آن مقدار قابل توجهي اسكناس قديمي كه دلار آمريكا و 
كانادا بود در كيسه پيدا كردم كه معادل 6 هزار يورو بود؛ جالب اينكه همراه 
پول ها 70 – 60 يادداشت پيدا كردم كه نشان مي داد اين ثروت چند دهه 

توسط خانواده جمع شده است. 
ديو و دوســت وي پس از اين موضوع به دنبال صاحبان اصلي و وارثان اين 
ثروت بودند و زن جواني را پيدا كردند كه صاحب اصلي اين ثروت بود؛ زن 

جوان پس از دريافت پول از اين دو جوان خيلي تشكر كرد. 

فراسو

كوتاه ترين و بلندترين آبزيان جهان
دربــاره انــدازه حيوانــات اقيانوســي 
فرضيه هــاي گوناگوني وجــود دارد اما 
براساس تحقيقات صورت گرفته در آمريكا، 
»عروس  دريايي يال شيري« طويل ترين 

آبزي جهان به شمار مي آيد. 
به گزارش سرويس علمي ايسنا، بسياري از 
افراد با ديدن حيواناتي مانند كوسه آنها را 
بزرگ ترين موجودات آبزي مي دانند اما براساس اندازه گيري هاي انجام شده 
توسط »كريگ مك  كلين« و همكارانش از »مركز ملي سنتز تكاملي« در 

كاروليناي شمالي، عروس  دريايي طويل ترين حيوان آبزي جهان است. 
تيم علمي اطلاعات خود درباره طول بدن حيوانات در فهرست ارائه شده را 
براساس مقالات علمي منتشرشده، مراكز پرورش ماهي، مراكز دريايي و منابع 
علمي ديگر دريافت كرد.  براساس داده هاي ارائه شده توسط اين دانشمندان، 
»عروس دريايي يال شيري« با طول 36/58 متر، طويل ترين آبزي اقيانوس به 
شمار مي آيد درحالي كه سفره ماهي با طول حداكثر 6/998 متر، كوتاه ترين 
جانور آبزي موجود در فهرست منتشره است.  سفره ماهي نوعي ماهي تخت 
از خانواده» رامك ماهيان )Myliobatidae(« و وابسته به كوسه هاست. به 
سفره ماهي، »دال ماهي« هم گفته مي شود و اين آبزيان در واقع نتيجه چرخه 
تكاملي كوسه ها هســتند. چنين حيواناتي معمولا در گروه هاي بزرگ و به 
صورت دسته جمعي زندگي مي كنند و استخوان بندي بدن آنها از غضروف كه 

ماده اي سخت ولي نرم تر از استخوان است، تشكيل شده  است.

ترين ها
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فناوري مورد استفاده در پوشــك  كودكان براي جذب مايعات ممكن 
است بتواند در ارتقاي تصويربرداري نانومقياس كمك كند.  به گزارش 
سرويس علمي ايسنا، محققان موسســه فناوري ماساچوست به دنبال 
راه هايي براي ثبت تصاوير وضوح بالا از ميكروسكوپ هاي آزمايشگاهي 
هســتند. اگرچه اســتفاده از يك ميكروســكوپ قدرتمندتر و جديد 
مي تواند ساده ترين راه باشد اما همچنين گران ترين روش خواهد بود.  
از اين رو دانشمندان به بررســي ماده اي موسوم به سديم پلي اكريلات 
 پرداخته انــد كه همچنين در پوشــك كــودكان براي جــذب مايع 

استفاده مي شود. 

آنها از اين ماده براي بزرگ تر شــدن نمونه ها استفاده مي كنند كه نياز 
به ميكروســكوپ قوي تر و گران تر را حذف مي كنــد.  محققان براي 
عملي كردن اين ايده، بخش هايي از نمونه زيستي را با رنگ فلورسنت 
رنگ آميزي كرده و ســپس آن در يك مواد شــيميايي مشابه تركيب 
مورد استفاده در پوشك ها غوطه ور كردند. در حقيقت، نمونه گسترش 
يافته و رنگ را با خود حمل مي كرد.  اگرچه اين گسترش باعث تخريب 
مولكول هاي اصلي شد اما رنگ به جا مانده يك نسخه دقيق المثني از 
نمونه را ارائه كرد كه پنج برابر از نمونه اوليه بزرگ تر اســت و به راحتي 

مي توان آن را با ميكروسكوپ استاندارد آزمايشگاهي مشاهده كرد.


